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JUCOSLOVEN5KI SODYX 1995

ROIAR
a

UREDNIK: Dr. VIKTOR RUŽIĆ

GUVERNER 77. DISTRIKTA
SUŠAK, STROSSMAYEROVA ULICA
BROJ 12 I. -- TELEFON BROJ 90
CEKOVNI RACUN KOD FILIJALE POST. STE-

DIONICE U ZAGREBU BR. 39.552. — IZLAZI

SVAKOG 15-OG U MJESECU — CIJENA 60

DINARA GOD. — POJEDINI BROJ 5 DINARA

3 MES ECNO PIS M O

  

Draga braco rotari !

1. Letnji meseci su prošli, članovi se vraćaju sa dopusta u svoje

klubove i klubovi treba da pokažu sada što življu aktivnost.

Nijedan član ne smije da misli da je učinio svoju dužnost, ako je

samo prisustvovao nedeljnim sastancima.

Rad u klubu, u odborima kluba i rotarski rad izvan kluba njegova

je dužnost, čim stupi u rotarsku zajednicu.

Komponentni odbori treba da se sastaju bar jednom u mesecu, da

uzmognu odrediti rad kluba u izvesnom smeru, isto tako i pojedini

pododbori.

Naročito to vredi za odbore za služenje u klubu i zajednici.

Centralna uprava R. I. svesna potrebe da mladeži treba pomoći u

ovo besprimerno teško vreme za nju da nađe odgovarajuće mesto u

ekonomskom i socijalnom poretku, preporuča Rotary klubovima, da se

tim problemom najozbiljnije pozabave.

U svakom klubu mora da postoji naročiti odbor za služenje mladeži

podređen odboru za služenje zajednici. Ovaj treba da je sastavljen iz

članova koji imadu ljubavi za mladež i smisla za njene probleme.

Pitanje naše mladeži je pitanje naše budućnosti. Rotarstvo je na

tom polju mnogo uradilo, no prilike i okolnosti u kojima danas žive-

mo imperativno zahtevaju od nas, da tu još jače pregnemo.

Mladež nemoćna da sama sebi pomogne, mora naći negdje oslona

i tu mora rotarstvo da sudeluje.

Njen položaj je danas doista tragičan. Milijuni mladih ljudi širom
sveta postali su žrtvom prilika, koje su izvan našeg dohvata. Mnoge

voljne rada nezaposlenost je dovela do očaja i izbacila iz ljudskog: dru-

štva. Toliko je mladih energija, toliko je mladih ambicija uništeno.

Problem mladeži međutim nije samo ekonomski problem — prem o

njemu u najvećoj meri ovisi rešenje onog glavnog problema t. j. mo-

ralnog.



Mladež je dinamička, ona teži za uspehom, ona teži za radom. Ako
ikada to danas ne smije biti prepuštena samoj sebi, ona treba nekoga
koji će joj pomoći, da se osovi na svoje vlastite noge.

Centralna uprava R. I. očekuje od svih 3850 Rotary klubova koji
se nalaze u svim zemljama sveta, da izrade svoj program za rad na
tom polju i da ga privedu u život.

Ovim programom bavi se »News Letter« sekretarijata R. I. od
25 jula t. g.

Molim sve klubove, da tamo date sugestije prouče i prema specijal-
nim prilikama svoga mesta apliciraju.

Ovaj problem treba da bude predmetom diskusije u svakom klubu
na jednom od narednih sastanaka, te molim, da me svaki klub obavesti
što je u tom pogledu uradio.

Naročito se preporuča saradnja, bilo sa privatnim, bilo sa javnim
odborima, koji već rade u Vašem kraju za dobro mladeži, a ako takvi
ne postoje da se u život privredu.

2. Tragična smrt N. V. belgijske kraljice Astrid, koja je ovila u
crno belgijski narod, našla je dubokog odjeka u svim srcima jugoslo-
venskih rotara.

Tumačeći ova čuvstva izrazio sam brzojavno sažalenje guverneru
belgijskog distrikta, od kojeg sam primio sledeće zahvalno pismo:

Mon cher Gouverneur,

J'ai ćte infiniment touchć des condolćances que vous avez bien
voulu m’exeprimer 4 raison du deuil particuliérement cruel qui vient,
une fois encore, d’ atteindre notre Famille Royale et la Belgique.

Les Rotariens belges, auxquels je ferai part de votre geste si déli-
cat, partagent avec ferveur la douleur du Roi Léopold III, Gouverneur
Honoraire du 61éme District.

Je vous offre, mon cher Gouverneur, avec ma vive gratitude, |

expression de mes sentiments les plus sympathiques.

Camille Deberghe,

Gouverneur du 61éme District.

3. 27 Rotarska Konvencija odrzaje se se 22—26 juna 1936 u Atlan-

tic City (U. S. A.) u prekrasnom morskom kupalištu na Atlanskom

Oceanu.

Nadamo se da će se mnoga braća našega distrikta odvažiti na taj
put, koji će im pored interesantne konvencije pružiti prigode da se

upoznadu s novim svetom.

4. Novo primljeni klubovi 77 distrikta u R. I. Danom 27 VIII t. g.

primljeni su klubovi Bačka Topola i Bitolj, 29 VIII klub Vršac i s da-

nom 3 o. mj. klub Leskovac u RE.I.

Čestitam ponovno novim saradnicima na našem rotarskom delu.

5. Svi naši klubovi primili su pismo od R. C. Opelika Alabama U.5.

A. u kojem nas ovaj poziva da posvetimo jedan sastanak »međunarod-

nom sporazumevanju«.
Molim klubove da se tom pozivu odazovu i da odrede zato prvi 5a-

stanak u mesecu decembru.



6. Međuklupski sastanak upriličio je dne 9 o. mj. naš agilni R. C.

Vukovar sa prospektivnim klubom u Slavonskom Brodu i sa klubom

Osijek.
Sastanak je nadasve uspeo, te se preporuča i ostalim klubovima, da

take sastanke što više upriličuju, jer su dobro sredstvo za stvaranje

iskrenog rotarskog drugarstva.

7. Najbolju frekvencu u ovom mesecu imadu klubovi Vukovar

(84.21% ), Osijek (79.17% ) i Karlovac (76.20% ).

Naknadno primljenim izveštajem za mesec juli kluba Novi Sad

(54.54% ) i Vršac (62.42% ) povisuje se frekvenca za mesec juli od

52.35% па 66.37%.
Molim ponovno sekretare klubova da odmah nakon zadnjeg sastan-

ka u mesecu pošalju svoje izveštaje o prisustvovanju klupskim sed-

nicama.

Sa srdaénim rotarskim pozdravom

Dr. Viktor Ružić,

guverner 77. distrikta R. I.

CILJEVI 1 METODE ROTARSTVA
Ciljevi

Rotarstvo ispoveda ideal sluzenja i
smatra ga osnovicom svake Cestite de-
latnosti. Ono narocito nastoji:

1. da Siri poznanstva kao priliku za
sluzenje;

2. da postavi visoka etička merila u
poslu i zvanju, da prizna vrednost sva-
kog korisnog zanimanja ı da rotari slu-
zeci zajednici dižu ugled svog zvanja;

3. da svaki rotar primenjuje ideal slu-
Zenja u svom ličnom, poslovnom ı ja-
vnom Zivotu;

4. da unapređuje međunarodno spo-
razumevanje, dobru volju i mir putem
svetske drugarske zajednice ljudi od po-
sla i zvanja, koji su se ujedinili u idealu
služenja.

Metode

Rotarstvo deluje u svojim klubovima
putem 4 glavna odbora (komponentni
odbori) čiji rad odredjuje, nadgleda ı ko-
ordinira odbor za ciljeve i zadatke. Ti
odbori jesu:

1. Odbor za služenje u klubu. Taj od-
bor nadgleda ı koordinira rad pododbo-
ra za klasifikaciju, za prijem u članstvo,
za program, ха drugarstvo i za rotarske
informacije, kao što i rad svih posebnih
eventualnih odbora za unapređenje klup-
skog, delovanja.

2. Odbor za služenje u zvanju. Taj od-
bor zasniva ı provađa osnove određene
da članovima kluba pojačaju interes da
u svom zvanju što više uzdignu standard
poslovne prakse i da stvore Sto intimni-
Je, srdačnije ı korisnije odnose između
raznih zvanja.

3. Odbor za služenje zajednici. Taj od-
bor zasniva ı ostvaruje osnove određene
da svakog člana kluba pobude na naj-
strožu ocenu svojih dužnosti prema dru-
štvu, na što konstruktivniju saradnju na
promicanju opéeg boljitka, kao Sto i na
Sto vecu pripravnost da saraduje u sva-
kom nastojanju za opće dobro.

4. Odbor za međunarodno služenje. Taj
odbor nastoji da unapredi razumevanje
i duh prijateljstva, snošljivosti i saradnje
između svih naroda i time razvije onaj
opšti svetski duh, koji jedini može 71-
votvorno da ostvaruje opštu dobruvolju.



NAŠ PREDSEDNIK ED. R. JOHNSON

 
Ed. Johnson rodio se u Auzori, Ilinois, a svoje nauke svršio

je na Alleghany Institutu u Roanoke i na Purdue univerzi. Sada je
predsednik »Virginia Supply Company« i »Roanoke Securities Corpo-
ration«, te direktor i administrator raznih poslovnih i financijalnih po-
duzeća u Roanoke, Virginia.

Osim toga Johnson je direktor trgovačke komore države Virginia,
te bivši odbornik trgovačke komore Sedinjenih Država. Neko vreme
bio je predsednikom trgovačke komore u Roanoke, kao i predsedni-
kom Y. M. C. A. i uprave skauta u istom mestu. '

Igrao je važnu ulogu u radu oko organizacije Roanoke Community

Fund, kojeg je bio prvim predsednikom, dok sada vrši funkciju pod-

predsednika. Za vreme svetskog rata služio je u vojsci Sedinjenih

Država kao kapetan, a kasnije kao major.

Johnson je članom R. C. u Roanoke od god. 1920. Bio je predsjedni-

kom više klupskih odbora, te predsednikom samog kluba u godini

1927—28. God. 1932—33 bio je guvernerom 56. distrikta R.I.

Posećivao je razne konference i sastanke svog Rotary distrikta, te

je bio delegatom R. C. Roanoke na četiri konvencije R. I. God.

1933—34 bio je podpredsednikom R. I., te predsednikom konvencije

u Meksiku (1935), gde je i izabran za predsednika Rotary Interna-

tional za god. 1935-36.



ODGOVORNOST SLUŽENJAU ZVANJU
Među ostalim pitanjima, što su se raspravljala

na prosloj konvenciji u Meksiku, jedno od najva-
Enijib bilo je pitanje o odgovornosti služenja u
zvanju. O tom pitanju referirao je predsjednik R.
I. B. I. Edwin Robinson (Sheffield, Engleska), nas
prijatelj sa zagrebacke konference. Iz njegova go-
vora prenasamo ovdje nekoja važnija mjesta.

»U glavnom smatralo se je službu u zvanju nekakvim kodeksom.

Imali smo utisak, da je Rotarstvo organizacija, kojoj je svrha, da do-

vede ostale ljude na pravi put, zanemarivši tako pravo značenje го-

tarske nauke, koja nas uči, da imamo smatrati naše zvanje kao zgodu

da služimo svom bližnjemu. Prava lozinka našeg pokreta, kojom se mi

toliko ponosimo i u kojoj je utjelovljena ideja služenja, »služenje nada

sve«, utopila se je u onoj drugoj »tko drugomesluži, koristi sebi«.

Kad su me zamolili, da Vam govorim o tome, što je potrebno, da

se uvjeri svakog pojedinog  Rotara o odgovornosti u njegovom zvanju,

rado sam prihvatio poziv, premda sam na temelju svog iskustva držao,

da to pitanje spada više u odbor, nego li u plenum konvencije. Uza svu

delikatnost ovog pitanja, odlučio sam, da Vam o tom govorim.

Dopuštam, da je svaki Rotar na svijetu isto tako uvjeren o odgo-

vornost služenja, kao što sam i ja. Mi ne možemo, da pogledamo u

svačiju dušu, da vidimo, da bi on doista radio onako, kako se to oče-

kuje od njega. To spada na svakog pojedinca, da on sam ispita svoju

savjest i upita samog sebe, da li je u svom radu potpunoma uvjeren O

odgovornosti služenja u svom zvanju.

Sklon sam, da vjerujem, da je svaki pojedini Rotar u glavnom

uvjeren o svojoj odgovornostii, što je još važnije, da je nastoji prama

svom naziranju provesti u djelo. Možda sam nešto presangviničan,

ali držim da neće nikome od nas škoditi, ako se pozabavimo ovim pita-

njem, koje smo gore postavili.

U služenju u zvanju nema nikakvog sakrivanja iza leđa kluba ili

organizacije. Nama može laskati, da je naš klub priredio jednu pliva-

čku utakmicu dječaka ili priskrbio glazbene instrumente i kompletne

uniforme drugoj grupi dječaka ili pak sudjelovao u nekom drugom

filantropskom radu. Neću ni jednom riječi da kritiziram lijepa djela, što

su ih Rotary klubovi izvršili i danas vrše širom cijelog svijeta, ali

imade na tucete i drugih organizacija, koje čine ista djela, a — dozvo-

lite, da vam tiho prišaptnem — čine ih baš isto tako dobro kao i mi.

Mi možemo reći svijetu, što mislimo o razoružanju ili o potrebi

jednog internacijonalnog pomoćnogjezika i t. d., ali, na koncu konca,

nas će se prosuđivati upravo na onom polju, koje mi zovemo služenje

u zvanju, a odnosi se na to, kako vi i ja stičemo svoj svagdanji kruh.

Glavno je pitanje na koji način mi vodimo svoj posao i vršimo svoje

zvanje, kako postupamo sa svojim podredenima; drugim riječima, na

koji način mi dovađamou sklad želju i potrebu za dobitkom sa svojom

očitom pripravnošću i željom, da pošteno služimo javnosti.

Služenje u zvanju nemaništa teatralnoga u sebi. Nema tu fanfara

ni trublja, niti ičega drugog, što bi imalo da raspali dušu i maštu, pak,
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ipak sama ideja, da vršimo svoj posao časno i dolično, vodeći kod toga
računa i o svom bližnjemu, kadra je da doprinese mnogo ozdravljenju
bolesnog svijeta, rušeći sve zapreke, nesporazumkai intolerancije kao
i odstranjujući ono zlo, što mori danas svijet, a to je strah pred
budućnošću. |

Na ovom polju može svaki pojedinac učiniti, a nadam se, da i čini,
mnogo u promicanju dobre volje, sporazuma i mira među narodima.
Često se mimoilazi služenje u zvanju, tobože zato, Što ga je teško
shvatiti. Ono je doista teško, ali ne teško za razumjeti, već zato, što
njegovo provađanje zadaje boli. Ono pogađa čovjeka ondje, gdje on
živi, ali zato nema u njemu ništa kompliciranog ni misterioznog. Ja
se pitam, da li je baš ta njegova jednostavnost, koja ga čini teško
shvatljivim, ili je možda uzrok toj teškoći, što mi nećemo, da mu otvo-
reno i pošteno pogledamo u oči?

Vele, da nema većeg slijepca od onog, koji neće da vidi. Jedno je u
tomeistinito, da vi ne možete odkloniti odgovornost u svojem služenju
u zvanju ili je baciti na drugog koga. To je staza, kojom svaki čovjek
mora sam poći.

Krivo je mišljenje, da je Rotary jedno karitativno društvo. Naprotiv
istina je, da mi ne možemobiti dobri, — govoreći sa stanovišta našeg
zvanja — ako naš rad nije efikasan. Isto tako ne može naš rad biti
efikasan, ako nismo dobri. Moramobiti na čistu o tome, da, ako Rotary
radi samo na polju karitativnosti, tada nije ništa drugo, nego jedno
filantropsko društvo više, te prema tome sasma promažšuje svrhu,
radi koje je osnovano, naime da pomaže samog sebe, a ne drugu koju
organizaciju, šireći u poslovnom svijetu neku višu civilizaciju. Civili-
zacija je uopće u cijelom svjetu uzdrmana, pak zato nije ni čudo, da
u našem društvu imadeljudi, koji nastoje, da nas povežu, da je ponovno
učvrstimo.

Moram naglasiti, da mi u tom pogledu kao organizacija možemo
učiniti vrlo malo. Osobna odgovornost svakog pojedinca je ono, što je
kod toga važno. Mi trebamo primjerom da pokažemo, da je Rotar
čovjek, koji nastoji vršiti svoju individualnu odgovornost time, što
on izravno sudjeluje. To je naša odgovornost služenja u zvanju. U sva-
koj zemlji, gdje Rotary postoji, čitav poslovni život osniva se na do-
bitku, prema tome je sasma suvišno naglašavati, da je naše zvanje
samo prilika, da se služi društvu.

Danas to ono nije, sutra to može biti, jer vidimo i u tom pogledu

napredak u svijetu. Svijet sve više i više dolazi do toga, da nosi odgo-

vornost za blagostanje svojih sastavnih djelova. Počeli smo, da odgova-
ramo afirmativno na poznato biblijsko pitanje: »Zar sam ja čuvar svog
brata?« Taj afirmativni odgovor vidimo u obliku velikih pokušaja u
industriji.

Sve te stvari tiču se nas osobno. Za nje mi snosimo odgovornosti
ne kao nadljudi — kako je to negdje netko rekao — već kao obični,

dobromisleći poslovni ljudi, koji kao takovi ne volimo, da se itko
miješa u naše poslove. No, kod toga ne smijemo zaboraviti, da je to

čuvstvo negodovanja, da se iz vana mješa u naše stvari, tek onda

opravdano, ako mi unutar našeg zvanja nosimo sami potpunu odgo-

vornost.



Магјазјо sam, da se odgovornost jednog Rotara u njegovom slu-

ženju u zvanju sastoji u tome, da on vrši svoj posao efikasno, u

potpunom smislu riječi, sa dobitkom, jer se bez dobitka ne može voditi

posao, i napokon pošteno. Mnogi drže, da je onaj, koji je udovoljio

tome, ispunio čitavu svoju odgovornost, dok ih imade i takovih, koji

misle, da to nije dosta, već da Rotar treba da bude »čuvar svoga brata«

t. j. da ga upozorava na njegovu odgovornost.

Ovo je već jedna delikatna a i škakljiva stvar, jer nitko od nas ne

želi, da ga netko opominje. No uza sve to, mi smo dužni, da i izvan

svog vlastitog posla, nastojimo podići standard naše struke kao cjeline,

jer imađe malo zvanja i zanimanja, kojima se ne bi dalo prigovoriti.

Kod toga moramobiti vrlo oprezni, da ono, što činimo, činimo ne kao

Rotari, već kao obični građani.

Vi ćete me možda pitati, kad ću odgovoriti na pitanje, što sam si

ga postavio na početku? Ja sam u tome kao ona mala djevojčica u

školi, koja je neznajući, kako da nariše svoje buduće zvanje, pružila

učitelju na koncu sata svoj papir, a da nije na njemu ništa narisala.

Kad ju je učitelj upitao, zar ne zna, što želi biti, ona mu odgovori:

»Molim, znam, ja se želim udati, samo ne znam, kako da to narišem«.

Bojim se, da je tako i samnom. Ja sam u svom govoru iznio pred

vas to pitanje, ilustriravši ga sa više strana, kako pako da se ono riješi

i provede u djelo, to prepuštam odboru!!

x a

PROŠLOST JEDNE STARE OPATIJE

Ovih dana izišla je nevelika knjiga: »Povijest dobra Kutjeva za

vrijeme njegova pripadanja naukovnoj zakladi (1774—1882)«. Na dnu

zaglavka stoji ime auktora: »Milan Turkovi¢ u sedamdesetiosmoj go-

dini života«. >

Baron Milan Turković naš je brat rotar, past-pretsjednik i jedan

od osnivača našeg sušačkog kluba. I evo, kako sam veli, u sedamdeset-

i osmoj godini života on piše historiju dobra, koje je i on pomogao da

digne na veličinu i na glas jednog od najuzornijeg gospodarstva, u našoj

zemlji.

Ali nekoliko dana prije mi smo od našeg brata Turkovića primili

još jedno lijepo djelo pod naslovom: »Prošlost Opatije BI. DJ. Marije

Vallis honesta de Gotho seu Kuttyeva«. Ta je radnja izišla u dvije

sveske u kojima je na osnovi mnogih dokumenata, savjesno i minu-

cijozno obrađena historija te drevne opatije i to od njezina osnuća

1232 pa do godine 1773, kad je, nakon ukinuća Isusovačkog reda,

kome je opatija u posljednje doba pripadala, prešla pod vlast državnu,

koja ju je prisvojila i držala do god. 1882, dok nije s imanjem Ku-

tjevom dospjela u ruke sadašnjih vlasnika, braće Turkovića.

Vanredno je zanimiva historija spomenute opatije. Nju su osnovali

Cisterciti, red, koji je u srednjem vijeku bio došao do velikog ugleda

prednjačeći u ratarstvu i gazdinstvu, u znanju i umjeću. Imamo da
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budemo zahvalni našemu bratu Turkoviću, što nas je bolje nego iko do
sada upoznao s tim vrlo važnim redom, kao i s mnogim detaljima iz
turskog pašovanja u Slavoniji, koje pada između god. 1536 i 1696. Vrlo
živo obrađen je i onaj period, kad se opatija nalazila u rukama
Isusovaca. I tako je i ta naša starina, opatija BI. Dj. Kutjevačke, dobila

 
svoga historičara, koji nije samo tačan u izlaganju svih podataka
nego i vrlo zanimiv. Ove se njegove historijske radnje čitaju kao kakva
pripovijest. A to je velika prednost.

U isto vrijeme izišle su iz pera našega past-pretsjednika i dvije
kraće studije: »Prehistorija podgorja Krndije« i »Požeška dolina u
povijesno doba do XIII vijeka«. I u tim se je kraćim stvarima naš vrije-
dni brat pokazao kao stručnjak.

I sve to u sedamdesetiosmoj godini. Daće Bog, te će naša nauka
dobiti od njega još ponešto, jer je naš past- pretsjednik u radu upravo
neumoran. Prava slika i prilika savjesnog rotara.

Viktor Car Emin.
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Hroznicek Bogomil (R. C. Dubrovnik).

STA JE ROTARY POKRET
I

KAKOVU ULOGU U NJEMU IGRA PRIJATELJSTVO?

Preko 2000 milijuna ljudi žive na našem globusu. Rađaju se da

nastave delo čovečanstva, mučeseu tuzi i pečalbi da si u većini priskrbe

najpotrebnije potrebe za život te da umru i ostave svoja mesta onima

novim koji su se ili koji će se roditi možda nešto bolje, ali kako stvari

danas stoje, sigurno gore nego što su ih primili od svojih otaca.

Moderni napredak, komunikacije i materijalne tekovine čovečanstva

približile su ljudstvo mnogo bliže nego ikada u historiji i povezale

celi globus u jednu celinu. Danas radijem obiđe vest svet za cirka

tri minuta i mi saznajemo mnoge vesti prije nego pojedinci ili kon-

tinenti, kojih se to izravno tiče. Danas nije svejedno za celu Evropu

da li je Zito u Americi ili soja u Mandzuriji rodila. Englezima i Ame-

rikancima je nevoljko Sto je nastala katastrofa u plantažama gume

na dalekom otoku Javi. Četiri kontinenta očekuju da se Istok smiri,

ako ne iz nečega drugog a ono iz ekonomskih razloga. Svi smo tako usko

i tesno povezani, da nemože jednom kontinentu, jednoj državi, jednoj

struci a niti pojedincu biti dobro, ako je drugima loše. Zato je danas

uloga i potreba pravoga Rotarstva, kada su se pojedincima i državama,

mozak, kičma i srce ukočilo, od presudne važnosti. Nije sastav ideja i

nastojanja Rotary pokreta nov i jedini, nego samo način ostvarenja

istih. Mnogo je drugih, sličnih a i mnogo većih organizacija koje imadu

ista nastojanja. Sva ova nastojanja stara su toliko koliko i čovečanstvo.

Za tu ideju palo je od najstarijih filozofa pa do današnjega dana vrlo

mnogo zdrave ali nažalost i otrovne krvi. Nastojanja Rotary pokreta

je sveta borba u svetlu sviju svetala, za savršeno dobrog čoveka

punog srca i ljubavi. Rotary ne veruje kako bi Henri Barbuse rekao,

da se deca rađaju u crvenim ili plavim gaćicama. Rotary pokret nije

niti antikapitalistički a niti kapitalistički u današnjem tumačenju ovih

izraza.

Rotary po svom invencioznom načinu klasifikacija ljudi raznih

struka a i raznih nazora nastoji da ih najprije učini dobrim i otmenim

drugovima i prijateljima, koji će svoje služenje da vrše na korist op-

ćenitosti i svoje okoline ali uvek sa primenom najvećih etičkih principa.

U rotarstvu je Etika jedna adogmatiéna dogma uvetovana kod prima-

nja u našim taéno preciziranim ciljevima. Rotar treba da bude uvek

spreman da posluša glas svoje najdublje savesti, da vrši svoje dužnosti

na općenito dobro i bude dobre volje. Rotar mora tako da deluje, do

maksimuma svoje savesti, može da prihvati kao princip opće važećeg

zakona a ideje humaniteta da ceni iznad svega. Svakom čoveku ima

da pristupa kao čoveku, jer kako nema poluistina tako nema ni polu-

ljudi.

Da bi postigao svoja nastojanja Rotary forsira danas najpotrebi-

tije čovečanstvu u ovim skučenim vremenima, a to je zdrav razbor,

najveću tolerancu i bezkompromisnu pravdu. Svaki Rotar ima da za-
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drži zdrav i najveći razbor kako u svojim najsitnijim stvarima i
poslu, tako i u činjenicama, koje su za njegovu okolinu i općenitost
od presudne važnosti. Rotar ne sme da naseda dnevno izbačenim ide-
jama i parolama za bilo čiju korist, a protiv interesa svoje okoline,
svoje zemlje i čovečanstva. Rotar morabiti tolerantan do krajnjih gra-
nica kako u svom privatnom tako i poslovnom životu, da bude svetao
primer drugima. Rotar mora da sebi meri pravdu istim metrom, kao
što ju meri drugima i da nastoji da dođe do jednog potrebnog i pra-
vednog socijalnog poretka, da se bori protiv svih predrasuda i bludnja
prošlih generacija u svojoj okolini kao i među čovečanstvom, jer inače
nema dalnjeg teško stečenog napretka.

Rotar traži jedno pravedno sporazumevanje i koordiniranje svih in-
teresa celoga čovečanstva bez izrabljivanja sa ijedne strane, jer smatra
da je izrabljivanje nečasno, možda bilo potrebno mnogo puta i poje-
dincima i za op¢enite tekovine čovečanstva — ali uvek nečasno. Neće
čovečanstvo samo po sebi, jer je večno i jer postoji borba vrste za
održavanje, propasti, ali će propasti sve one tekovine, koje su čoveka
učinile čovekom.

Rotary ne traži da postigne što veći broj članova, nego nastoji da
ujedini ljude visoke kvalitete, koji će onda svojim radom i primerom,
da svoje ideje prenesu na svoju okolinu na svoj narod a preko njega
na celo čovečanstvo. '

Samo po svojoj ideologiji i nastojanjima, koja se na jednak način
provađaju u klubovima svih pet kontinenata, po sklopljenim prijatelj-
stvima po celom globusu, po svom nastojanju da se čovečanstvo orga-
nizuje kao celina, po svom nastojanju da svugdje i u svemu čovečno
postupa, Rotary pokret je internacionalan. Da bi Rotary pokret mogao
svoje ideje i nastojanja da pretvori u stvarnost postavlja kao prvi
zalog svakog rada i uspeha jedno pošteno i otmeno drugarstvo i prija-
teljstvo među svojim članovima. Prijateljstvo i drugarstvo sklopljeno
u klubu nije samo sebi svrha, nego treba da bude izvor istih, koje
će se prenositi u svom malom svakdašnjem radu na svoju okolinu i tako
dalje, da se jednom izglade sve razlike između klase i klase kao i rase i
rase.

Da se postigne jedno otmeno i pošteno prijateljstvo i drugarstvo
potrebna je pre svega jedna gola iskrenost, najpre prema sebi samome
a onda prema svojim drugovima. Bez iskrenosti ne može ni jedmo
nastojanje imati uspeha ili trajne vrednosti. Priznavanje greške uvek
je teško neugodno i gorko, ali se nikada ne osuđuje među otmenim
prijateljima, nego naprotiv dobiva svoju veliku vrednost. Kako naš
narod ceni prijatelja može nam najbolje da posluži narodni izraz, kada
nekoga upitate: je li to tvoj prijatelj i dobijete odgovor: Jest dobar
prijatelj dao bih mu krvi ispod grla.

Naše nedeljne večere treba radi toga da budu pričešće prijatelj-
stva i otmenog drugarstva. Naš sastanak treba da bude punjenje aku-
mulatora prijateljstva i drugarstva i poštenog nastojanja, koje će onda
da daje i svetlost i pokret nama i drugima kroz celi tedan dana. Naš
rad na sastanku treba da bude simbol našeg nedeljnog rada.

Današnji život sa svojim nepojmljivo visokim pritiskom svih nevolja
i nedaća osamio je današnjega čoveka i prepustio ga njegovoj tuzi i

10



pečalbi. Dobro je da čovek bude i sam, da uzmogne sam sa sobom doći

na čisto ali previše samoće nije nikada dobro. Nemoguće je imati prija-

telja, razumevanjai ljubavi kod drugih ako se to i ne daje. Prijateljstvo

se uvek više očituje u akciji nego u reči, jer reč ostaje obično samo na

usnama i radi toga razloga je možda najteže govoriti o prijateljstvu o

kojemu je toliko pisano i govoreno, ali ga je nemoguće staviti u jednu

definiciju.

Treba da se setimo samo naših najmlađih dana, našeg školovanja

pa da se uverimo koliko smo mi vremena prijateljima i prijateljstvu

žrtvovali. Koliki su se dani proveli u prepričavanju. Kako se je sve 10

svemu govorilo i dogovaralo sa prijateljima. Nisu u tim razgovorima

rešeni bili problemi naše mladosti, ali smo se naučili poštivati jedan

drugoga, naučili smo se biti tolerantni, birajući izraze i formu, da nebi

druga i prijatelja uvredili, jer smo slobodu mišljenja i za sebe i za

druge smatrali najvažnijom. Među nama su se svi sporovi lako izgladili

i smatrali smo svako nastojanje svoga i druga i prijatelja bez premiš-

ljanja ispravnim i poštenim.

Radi svih ovih razloga polaže Rotary Pokret prvu i najveću važnost

na prijateljstvo.

Aksiom je da je svaki Rotar takav, pa je samo radi toga i razumljivo

da se sa Rotarima iz potpunoma stranog sveta od prvog susreta ose-

ćamo povezani, kao stari drugovi, koji se već mnogoleta poznaju i koje

od nas kao ljudi ništa ne deli, a koji imadu ista nastojanja da održe

i porade na svetskom miru, koji Rotary pokret forsira.

Radi toga kao prvu stvar i rad u svakom klubu treba gajiti prija-

teljstvo koje jedino daje jamstvo, da će svrha kluba biti postignuta.

~
—

Vlada Filipović (R. C. Vršac).

ISTORIJAT VRŠCA")

Kada putnik ma sa kog kraja banatske ravnice dolazi u Vršac,

njega će još iz daleka pozdraviti vršačka kula sa svojim razvalinama.

Odmah na prvi pogled se vidi da je to jedna prastara ruševina, pa se

nameće pitanje kakvo je to utvrđenje bilo, ko ga je sazidao ?

Rečita fama priča naširoko i nadugačko, da kula potiče iz doba

kada je pod njom duboka ravnica bila »Slatko More«. Za dokaz se na-

vode rupe na spoljnoj strani kule, koje se još uvek vide, a u kojima

su bile učvršćene gvozdene karike za vezivanje lađa.

Prema drugima, ona je bila samo jedna rimska karaula.

Dalje se tajanstveno priča o tome koga je kula sakrivala — razume

se ne ljude. U njoj živi jedna opčarana kraljevska kći u obliku zmije,

sa sjajnom krunom na glavi, a kruna je posuta dragim kamenjem. Ona

se pojavljuje u ponoći svakih sto godina da zatim bude iskupljena.

*) Istorijski bodaci, uzeti iz dela „Istorija grada Vršca“ od Milekera.
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Neki pričaju da tamo stanuje sveta Cecilija koja је zabrinuta za
sudbinu Vrščana, njezinih štićenika. Ona lebdi u vazduhu nad Vršcem,
okružava ga jednom mrežom tako da ga ne može snaći beda koja mu
preti. Tako je učinila god. 1763 kada se u Banatu pojavila kuga, koja
je u obližnjem selu Pavlišu besnela a Vršac je ostao netaknut.

Toliko o kuli, toj najinteresantnijoj građevini Banata.

Sada da vidimo kada je čovek najranije živeo u ataru Vršca. O
tome svedoče nalazi starina kojima je predeo naročito bogat, a koji se
mogu videti u velikoj količini u vršačkom gradskom muzeju.

Jedan nalaz iz 1888 god., prilikom kopanja velikosrediškog kanala,
svedoči da je čovek živeo u ovoj okolini, u društvu džinovskih debelo-
kožaca — mamutai dr. — još u diluviumu, u dobu neglačanog kamena.

U neolitskom periodu, u dobu glačanog kamena, čovek je ovde imao
ne manje nego sedam naselja.

U brončanom dobu bio je lokomitet Vršca takođe naseljen. O tome
nam svedoče naselja u dolini Vizeša, zemljani šanac na pošumljenom
bregu u majdanu, kao i groblje urni u Ludešu.
U gvozdenom periodu nalazilo se na severnoj padini brega, na Ко-

jemu je kapela, jedno naselje, čiji su stanovnicibili pod uticajem kelske
latinske kulture.

Istorisko doba Vršca počinje u drugom stoleću posle Hrista. Tada
su ovu okolinu poseli Rimljani, između 101 i 106 god., koji su kod
obližnje Varadije nazidali kastel »Arcidovu« čije je predutvrđenje slu-
žilo za obranu od Joziga koji su bili nastanjeni zapadno od Vršca.
Ostaci ove tvrđave pronađeni su 1885 god. u gradskom parku.

Naš su predeo, koji je uvek pružao stanište raznim narodima, 258
g. p. H. preplavili talasi seobe naroda. U tom dobu napredovalo je
Jedno naselje u velikom ritu a drugo na istočnom kraju istoga rita.

Današnji Vršac pojavljuje se tek početkom XV veka i to pod okol-
nostima, koje čine verovatnim da je tadanje stanovništvo našega pre-
dela bilo jako protkano slovenskim elementima, da je šta više i sam
Vršac slovenskog porekla, jer njegovo ime »Podvršae« znači pod bre-
gom, a Vršac »brdsko mesto«.

U tom dobu prostiralo se mesto Podvršac na padini brega ispod
Đavolje jazbine, kao što je i dokazano nalazima raznog oružja, nakita
i građevinskih ostataka, sa slikarskim tragovima. Ovi su nalazi važni
jer su posle 1390 god. turski upadi, koji su se stalno ponavljali, sve
uništili, zbog čega je i razumljivo zašto tako malo znamo o prošlosti
naše okoline.

Za obranu od stalnih turskih upada za vreme mađarskog kralja

Sigmunda (1387—1439) nazidani su gradovi na raznim mestima Ва-
nata. Onda je svakako sazidan i vršački grad pod čijom se zaštitom i
okriljem prostirao i Podvršac.

Sa kraja XV veka imamojedan interesantan izveštaj koji se odnosi
na vinogradarstvo u Vršcu. Poznato je iz 1494 g. da su u ono doba
na dvoru ugarskog kralja Vladislava plaćali 10dukata za bure vrša-
čkog vina. :

Kada je za vreme sultana Sulejmana 1552 g. Ahmed paša nastupio

protiv Temišvara, on je prvo zauzeo Vršac. Za vreme Turaka Vršac

je pripadao temiSvarskom vilajetu, a lezao je na granici Erdelja.
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Godine 1594 na potstrek Erdeljaca počeše stanovnici Banata sa

ustancima da bi stresli turski jaram, ali bez uspeha.

Tom prilikom nastradao je vršački vladika Teodor Nestorović koga

je temišvarski paša, koji je bunu ugušio, dao živog oderati.

Suveren Erdelja Batori zauzeo je 1595 g. posle Bokšanai Vršac, te

je za kratko vreme Vršac pripadao kneževini Erdelju. Ali veé u 1605

g. vidimo tvrdavu opet u turskim rukama.

Turski svetski putnik Evlia Celebi doSao je 1666 g. u Vršac i opi-

suje ga ovako: »Vršac je vojvodstvo i sudsko mesto, u njemu je jedan

konjički kentura i janičarski serdar. Njegov grad je nazidan na bregu

u obliku bedema, a sa istog se može videti sedam konaka daleko

(sedam dana putovanja). Na jugoistočnoj strani od grada nalaze se

300 većih i manjih lepih kuća sa krovovima od dasaka, a same kuće

su prostrane i sa baštama. Ulice su slabo kaldrmisane jer ovde nema

blata. Istočna strana od varoši sve do grada zasađena je vinogradima,

vazduh je prijatan, stanovništvo zdravo, gostoljubivo i predusretljivo.

Plavo grožđe je ukusno ali mu je sok opor, u varoši vlada jevtinoća a

mesto je bogato«.

Krajem XVII veka mir je bio narušen ponovnom ratnom grajom.

Knez Evgenij Savojski potisnuo je znatno Turke. U okolini Vršea svet

je živeo u kolima uvek spremam na begstvo. Već krajem 686 g. carske

su trupe zavladale celom okolinom i uvele su svoju administraciju. U

to doba spada ponovno osnivanje Srpskog pravoslavnog vladičanstva.

God. 1717 organizacijom Tamiškog Banata postao je Vršac sresko

mesto u koje su zajedno sa vojskom došli prvi Nemci.

God. 1733 pored starog srpskog mesta, koje je 1717 g. imalo 70

kuća, bilo je obeleženo posebno mesto za nemačke vinogradare iz doline

Mozera, koje je za razliku od starog srpskog mesta dobilo ime Nemački

Vršac.

Oba mesta imala su posebnog načelnika. Načelnik srpske opštine

zvao se knez a nemačke kmet.

Prvi nemački stanovnici, za koje je određen brdoviti predeo, bili su

vinogradari. Na tom brdovitom predelu oni su pored starih mogli da

sade nove vinograde.

Tada je osnovana Rimokatolička crkvena opština a 1728 sazidana

je i crkva od kamena. Tako se uskoro razvio jedan marljiv Život.

Sresko mesto je privuklo mnogo zanatlija a još su u prvim danima

odobreni i vašari što je doprinelo podizanju i cvetanju trgovine.

Uskoro je došlo i vreme iskušenja. U t. zv. turskom ratu 1738 g.

morali su naseljenici da beže, a rumunjski pobunjenici iz okolice nji-

hova mesta su oplačkali i pretvorili u prah i pepeo. Ovom se pridružila

i kuga koja je imala isto dosta žrtava. Radi uspomene na emigraciju

sazidali su oni koji su se vratili 1740 g. kapelu sv. Rokusa.

Sledeće godine pokazuju nov razvoj. God. 1749 Vršac je utvrđen

definitivno za srpsko pravoslavno vladičansko sedište. To je doprinelo

da su se naselili mnogi Srbi. God. 1759 sazidan je vladičanski dvor,

a 1761 mala srpska crkva i najzad 1783—85 velika srpska crkva.

Vršac je imao 1792 g. 5212 pravoslavnih, 3140 katoli¢kih i 5 evan-

gelističkih stanovnika. Ukupno 8402 stanovnika.
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God. 1795 udružene su srpska i nemačkaopština a 1817 g. ispunjena
je težnja Vrščana da njihovo mesto postane slobodna kraljevska varoš.

Već 1795 g. organizuju se zanatlije i trgovci. Zanatlije su 1818
g. dobile esnafske privilegije i tada je nastalo 7 srpskih i 6 nemačkih
esnafa.

Oko 1830 g. razvilo se gajenje svilenih buba u tolikoj meri, da je
Vršac postao centar banatske kulture svile.

God. 1840 imao je Vršac 15.403 stanovnika. Njegov atar je tada
4500 jutara vinograda, a susedna sela oko 3500 jutara. Računavši 40
akova vina po jutru, Vršac je tada prevazišao Budim, jedno od naj-
znamenitijih vinogradarskih mesta.

U revoluciji za ocepljenje Mađarske od Austrije 1848—49 god.
Vršac igra vidnu ulogu. Nemački deo njegovog stanovništva opredelio
se većinom za Mađare, dok su Srbi ostali verni režimu. Kao što je
poznato pokušaj Mađara krvavo je ugušen i tada je od 1849 do 1861
nastao znameniti Bahov režim. Za vreme pomenutog režima mnogo je
urađeno. God. 1859—60 sazidana je nova gradska kuća a 1852 otvo-
rena je niža realka. Za unapređenje trgovine i zanata ulagalo se isto
mnogo truda. Na sve strane grade se novi putevi a 18 juna 1858 g.
pušta se saobraćaju željeznička a 15 oktobra iste godine telegrafska
stanica, te Vršac dolazi u vezu sa celim svetom a naročito sa civilizo-
vanim zapadom.

Trgovina vinom dobija nov polet pošto je omogućen transport
željeznicom, umesto dotadanjeg jedinog puta Dunavom preko Bazjaša.
Isto tako i trgovina Zitaricama oZivljuje. God. 1852 podiže se prvi
mlin koji se 1861 pretvara u parni. God. 1856 dozvoljavaju se dva
pijacna dana u sedmici i četiri godišnja vašara. God. 1857 priređuje
se prva izložba. vina.

I spoljašnost grada ulepšava se znatno za vreme Bahovog režima.
God. 1854 dobija grad pravila za zidanje, uvodi se osvetljenje po uli-

cama, a mnoge se ulice kaldrmišu i ritovi isušuju. God. 1860—63 zida

se velika katolička crkva, katedrala. 1868 osniva se Vršačka štedionica

»Šparkase« koja je sve do 1918 g. bila najjači novčani zavod u celoj
okolini.

God. 1870 Vršac je imao 21.437 stanovnika, a 1875 g. vinogradar-
stvo je postiglo najviši stepen. Vršac je tada imao 2225 posednika
vinograda, a u ataru 8973 jutara zasađeno lozom čemu treba dodati

i 8000 jutara u susednim selima, jer su ti vinogradi bili svojina Vrša-

čana. Sa pravom su tada Vrščani mogli reći da je Vršac na svetu
najjače mesto u proizvodnji vina, jer je godišnja berba davala oko
milion akova vina.

Ali ubrzo je nastupeo slom. God. 1880 pojavila se filoksera koja

je ubrzo uništila vinograde toliko, da je god. 1882 berba iznosila samo
50.104 akova vina. Vrščani su se već hteli da late drugog posla, ali je
na inicijativu nekoliko agilnih vinogradara otpočelo obnavljanje Vino-

grada amerikanskom lozom. Tako je 1894 g. bilo pored 604 jutara
starih i 1028 jutara novih vinograda, a 1911 u ataru Vršca, bilo je

ukupno 4811 jutara vinograda koliko po prilici ima i danas. Danas

Vršac zauzima vidno mesto u proizvodnji vina.
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Još je od važnosti da se napomene da su Srbi 1895 g. podigli dve

škole na spratu koje su izdržavali iz svojih srestava bez ikakve dr-

žavne pomoći.

Ne mogu propustiti a da ne spomenem nešto i o vršačkom parku

kao najstarijem javnom perivoju Banata. Kao privatna bašta spominje

se još god. 1775 a od 1797 g. svojina je opštine koja je u istome

podržavala majur. Tek 1850 god. ukinut je majur i bašta se stavlja

na upotrebu građanstvu kao šetalište. God. 1884 osniva se »Parkfe-

Tajn« koji ga proširuje i uspeva da od šumice stvori jedan od najlepših

umetničkih parkova bivše južne Mađarske.

U Svetskom ratu Vršac srećom nije bio proprište nikakvih ratnih

operacija. God. 1918 novembra 11 posele su Vršac srpske trupe i 5

time Vršac ulazi u sastav Kraljevine Jugoslavije.

Za Vršac je nesretno povučena demarkaciona linija, a potom gra-

nica, jer ga je otsekla od severne i istočne pozadine i nanela mu ogromnu

ekonomsku štetu. Ovo se za vreme konjunkture do 1925 g. nije toliko

osećalo, ali kada je nastupila nezapamćena gigantska ekonomska kriza,

koja je svojim panždama obuhvatila ceo svet a najjače pritisla agrarne

zemlje, pod tim udarcima povinuo se i vinogradarski Vršac te je u

njemu nastupila jedna rapidna dekadencija. Najstarije radnje mesta,

koje su decenijama postojale, industrijska preduzeća, nebrojeno

uglednih poseda, ekonoma i vinogradaraslistila je kriza nemilosrdno.

T dok u drugim krajevima kriza popušta u Vršcu i okolini besni još

uvek bez i jedne planse bledila i bez perspektive na boljitak.

I tako naš lepi Vršac opada u svakom pogledu, a gde će se ta

dekadencija zaustaviti Bog sveti zna.

Zahvaljujući Vam se na strpljenju i pažnji kojom ste ovo moje izla-

ženje saslušali, nadam se, naši mnogopoštovani gosti, da ćete iz milog

nam Vršca poneti najlepše utiske i molim Vas da ga zadržite u trajnoj

uspomeni.

>

7 (OI BOJI (OJO SV IDE JI

JA SAM КОТАК

Dragi Rotari!

Jeste li kada pomislili, da, dok to znači, da ja pripadam Rotarstvu,

u isto vrijeme znači, da i Rotarstvo pripada meni.

Каа ја pripadam nečemu, očekujem, da od toga imam i neku korist,

=% kad nešto pripada meni, očekujem, da ću za to nešto i učiniti.
Opazio sam, da čovjek, koji pripada Rotarstvu, imade malo koristi

od toga sve dotle, dok ne dođe do točke, kad Rotarstvo pripada njemu.
Tada on počme raditi za njega, kao što i mi svi radimo za one, koji su
nam dragi. Tada, pošto mi radimo za nje, mi im postajemo sve draži,
a oni opet nama.

Život je u istinu njihalo. Mi dobivamo razmjerno toliko, koliko
dajemo. Ed. B. Moran,

Predsjednik R. C. New York.
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PRAVI ROTAR
Pravi Rotar nije produkt kluba. Naprotiv klub je produkt Rotara.

Netko može postati član organizacije, pa ipak biti tako daleko od
Rotarstva, kao što je ljudožder od vegetarijanca.

Pravi Rotar postaje Rotarom zato, jer je Rotarstvo vanjska mani-
festacija njegovih osjećaja. On uviđa, da rotarska nauka odgovara
njegovom osvjedočenju, te prema tome traži, da se udruži sa drugim
ljudima, koji jednako osjećaju. Takav čovjek i samo takav čovjek je
pravi Rotar. Svi ostali su samo po imenu Rotari i kao takvi premda na-
stoje udovoljiti formalnostima i možda obvezama, što su ih na sebe
preuzeli stupanjem u organizaciju, nikada ništa ne polučuju.

Imajmo na pameti, da imade vrlo mnogoljudi izvan rotarske orga-
nizacije, koji su bolji Rotari, nego mnogi organizirani članovi, jer i
ako nisu Rotari po imenu, to su Rotari po svom osjećanju.

Time, što netko postaje Rotarom, ne mijenja se njegova narav.
Same obveze, koje on preuzimlje na sebe, ne čine ga još Rotarom. Pravi
Rotar obično stupa u društvo već gotov. Njega sili njegova unutrsš-
njost, da se udruži sa onima koji isto misle i osjećaju kao i on.

(„Tbe Rotary News“)

JEDNA DRUGA VRST KLASIFIKACIJE

U Rotary dolaze razni tipovi:
Egoista, koji drži da će kroz to nešto dobiti, i čim vidi, da se je

prevario, napušta društvo.
Onaj, koji hoće da bude u svakom društvu, ali čim treba nešto

raditi, izlazi van.

Blagoglagoljivac, koji je uvijek spreman da govori o svakom prijed-
logu, ali je daleko, kad treba raditi u odboru. Takav nas čovjek pod-
sijeća na buhu, koja prolazeći preko mosta, na leđima slona, najednom
pogleda natrag i primijeti: »Gledaj, kako se most trese pod nama«.

Zatim dolazi kritičar, koji uvijek sve kritizira, ali nikada da bi

sam dao jednu korisnu ideju.
Imade i cinika, koji ne vjeruje ni svojim vlastitim motivima, ma

bilo oni kako mu drago plemeniti.
Napokon, Bogu hvala, imade ih mnogo, koji stupaju u društvo, jer

vide da će u njemu imati prilike, da nešto dobra učine za druge, da će
tu naći prijatelje, a i sami biti drugimaprijatelji.

Prijateljstvo se sastoji u iskrenosti, otvorenosti i davanju dobrog
savjeta. I kada 157.000 praktičnih poslovnih ljudi širom cijelog svijeta
imadu takvo držanje jedan prama drugome, to nužno požuruje dan,
kad će na svijetu zavladati opći mir.

(Vancouver Rotar)

VRIJEME DRUGARSTVA

Oni, koji dolaze na rotarske sastanke zadnji Gas ili, — Sto je jos
gore — kasno, gube najljepSe vrijeme drugarstva. Pozdrav na vra-
tima dvorane, par riječi, izmijenjenih sa starim prijateljima ili možda

novima, koji su gosti kluba, te malo rotiranje od jednog do drugog

svakako zaslužuje, da čovjek nešto ranije dođe na sastanak.
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Kad predsjednik iza večere otvara sastanak, vrijeme drugarstva

kao i svaka konverzacija tada prestaje, jer se mora svoju pozornost

svratiti na program, koji je te večeri na dnevnom redu. Gledajmo stoga,

da svaki puta nađemo nešto vremena za svoje drugarstvo!

(Tbe Wbeel of Fortune)

PRIJATELJSKI KLUB

Obično Rotari rado posjećuju one klubove, gdje se osjećaju kao kod

kuće. Da ispuni svoju frekvenciju Rotar rado ide u te klubove, gdje

vlada srdačnost ne samo među članovima dotičnog kluba, već i prema

gostima. Prema tome događa se, da često nije on sam gostom, već ih

imadei više, koji su baš radi istog razloga došli na sastanak.

Iskrenost i prijateljstvo privlači goste!

(Tbe Wbeel of Fortune)

>

ČEHOSLOVAČKA — 66 DISTRIKT R. I

Koncem augusta vraćaju se rotari sa svojih otsustava. Prisutnost

na sjednicama raste iz tjedna u tjedan. Predavanja sadrže pričanja o

doživljajima pojedinih rotara s putovanja po Čehoslovačkoj i po ino-

stranstvu. Savjesni članovi prikazuju život i prilike u klubovima koje

su posjetili. Za mjesec septembar, kojim počinje redoviti život u Ro-

tary klubovima, pripravljaju se predavanja i spremaju se planovi za

pothvate, koji se moraju tokom godine 1935-36 oživotvoriti. Biće živo

u našim klubovima od septembra do juna; živahnost koja donosi ve-

selje života i zadovoljstvo zbog izvršenog dobrog djela.

I pored dobe otsustava bilježim nekoliko zanimljivih akcija naših
klubova.

Za pohvalu je, što brojni naši klubovi u žaru mjeseca jula i augusta

napuštaju zagušljive klupske prostorije i drže sjednice u ljetnim resta-

uracijama u samom mjestu ili odlaze u obližnja ljetovališta, da tamo
u krilu prirode i prijateljstva proborave nekoliko sati.

Češki Tčšin (Tješin). Pretsjednik rot. Petfik započeo je referat o
članskoj anketi: 1) Idem li rado u klub? Ako ne, zašto ne? 2) Ako ne

dolazite rado, zašto ostaje članom kluba? 3) Što bi moglo po Vašem
sudu poboljšati raspoloženje i duh kluba? — Rezultat ankete: svi
rado posjećuju klub i nastoje da ne paze na razlike, koje bi ih, možda
dijelile, i da u klubu i van njega primjenjuju ono, što ih spaja, t. j.
dobru volju za međusobno sporazumjevanje i snošljivost. Članovi toga
kluba jesu Česi, Nijemci i Poljaci, pa je stoga rezultat članske ankete
vrlo dobro došao.

Banska Bystrica. Taj peti slovački klub radi vrlo žive na korist
svoga grada, o kojem pravo kaže slovačka poslovica: »Ža života u
Hystrici; poslije smrti u nebu«. Svoj sam dopust proboravio u ovom
gradu, pa sam posjećivao sjednice tamošnjeg kluba. Upoznao sam nove
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prijatelje. Govoreći u tamošnjem klubu o svojem klubu, spomenuh da
svaki naš član prilikom svake sjednice poklanja 1 Kč u korist đačke
menze. »Verba novent, exempla trahunt«; odmah zaključiše da će sli-
jediti naš primjer; tako stečeni iznos novaca. upotrijebiće u korist siro-
mašnih studenata.

Prag. Među gostima iz dalekog inostranstva pominjem: rot. Klemen-
sa, čsl. konzula u Bombaju, koji je govorio o prilikama u Indiji; rot.
C. S. Seea iz Kuala Lumpur-Malajska, koji je o malajskom Rotary re-
kao: U Malajskoj osnovan je Rotary prije 7 godina, a broj je rotara
porasao od 25 na preko 500. Rotary ima za Malajsku vrlo veliku važ-
nost, jer skuplja ljude svih narodnosti i rasa u ideji prijateljstva i
službe; za primjer navodi Rot. klub u Singapuru, u kojem je u 130
članova zastupano 28 narodnosti. Rot. Pilat bio je na ovogodišnjoj
konferenciji 61 distrikta (belgijskog) R. I. i položio je vijenac na grob
pok. kralja Alberta u ime praškoga kluba. — Rot. Dr. A. C. Jaroslav
Šlemr, bivši pretsjednik, imenovan je dekanom na Visokoj trgovačkoj
školi u Pragu. — Rot. Constant Pierre odlikovan je belgijskim redom
kralja Leopolda.

Pribram. NaS posljednji klub (41.), u rudarskom gradu, unio je u
rot. pozdrav stari rudarski pozdrav: »Zdažf Buh!« (Pomoz Bog!)

Roudnice n/Lab. poziva na proslavu predaje chartera dne 8 septem-
bra 1935. Grad Roudnice n/L. nedaleko istorijske planine Rip, bogat
istorijskim spomenicima, smjestio se u romantičnoj lapskoj dolini, po-
znat je po svom veslačkom športu i po svojem poznatom vinu. Pro-
slava chartera, koju roudnički klub sjajno sprema, dovabiće sigurno
rotare iz cijelog: našeg distrikta.

Teplice-Sanov. Ferijalno taborovanje siromaSnih srednjoSkolaca, o
kojem sam referisao u majskom broju naSega Gasopisa, posve je us-
pjelo. Trajalo je tri sedmice; prisustvovalo je 30 daka, i to 22 Geha i
8 Nijemaca. Nastamba bila je dobra, hrana izdaSna i ukusna. Taboro-
vanjem je upravljo učitelj, koji vlada češkim i njemačkim jezikom. Za
zdravlje omladine brinuli su se liječnici rotari. Dječaci živili su držeći
se strogo programa, tjerali su šport, zabavljali su se, vježbali se češki
odn. njemački, pjevali su i svirali. Na izletima nosili su našu državnu
zastavu, a u blagovaonici bio je smješten veliki rot. točak. Teplički
Rotary klub držao je svoje sjednice za vrijeme taborovanja u restau-
raciji gdje su se đaci hranili. Rotari su se očinski brinuli za đake,
poučavali su ih u principima i ciljevima Rotary, poticali su ih da žive u
taboru u međusobnojslozi, da se vole i da podupiru jedan drugoga. Rot.
Robert ih je potsjetio da žive i da se upravljaju poslovicom, koja je
ispisana na pročelnom zidu blagovaonice: »Zavist je znak siromaštva,
a ljubav je znak snage!« Taborovanje je posjetio također naš novi

guverner rot. Hyža, koji je među dječacima proboravio dva dana. Još
dodajem, da su đaci pomagali kod хећуе па розједи гоћ. Endischa.

Vaclav Rudl,

redaktor Cehoslova¢kog Rotariana,

Mlada Boleslava — Čehoslovačka.
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IZ NAŠIH KLUBOVA — AUGUST 1935

R. C BEOGRAD

Sastanak (Meetings): Ponedeljak (Monday)

20.00 — Hotel Srpski Kralj

334. sastanak, 5 avgusta. Frekvencija

37.25%, Gosti rotari V. Isajlovic (Pan-

éevo), G. Graéanin (N. Sad), Dr. A. Sme-

dovski (Sofija). Gosti ne-rotari Henri Pa-

po, uvoznik iz Pariza. Pretsednik Peliva-

 

nović pozdravlja goste i čestita br. Dra-

gomiru Pavloviću proslavu dvadesetpeto-

godišnjice rada u Francusko-srpskoj ban-

ci. Sekretar saopštava cirkular brata gu-

vernera o putu na Konvenciju u Vene-

ciji, i popisuje braću koja će putovati

Brat

plan skupnog putovanja koje organizuju

novosadski rotari. Sekretar čita čestitku

za Veneciju. Gracanin saopštava

bratu Chesley R. Perry, koji proslavlja

dvadesetpetgodisnjicu svog rotarskog га-

da. Izabran je odbor da po trazenju gu-

vetnera utvrdi novu stilizaciju rotarskih

ciljeva. Brat St. Pavlovic skrece paznju

da je na prvom distriktnom sastanku

pretsednika i tajnika bilo odlučeno da

se u rotarskoj prepisci usvoji latinica ı

ekavština. U poslednjim sveskama našeg

rotarskog lista to se ne sprovodi od svih

klubova, te na to treba obratiti pažnju

bratu guverneru. Pretsednik Pelivanović

poziva rotare koji budu mogli da se 8

avgusta sastanu sa bratom komesarom

Gerbelom, koji prolazi kroz Beograd.

Brat Dr. Bogdan Kosanović drži opse-

Žno predavanje o svome pu{u u Grčku

i Egipat sa brodom „Kraljica Marija“.

Pored Krfa on je posetio Katakolon u

Grčkoj, gde su održane olimpijske igre,

zatim Atinu, Faleron, Krit (Kandiju i

Heraklion), Portsaid, Kairo, Piramide,

Aleksandriju. Na zanimljivom i zivom

predavanju bratu Kosanoviću je zahvalio

pretsednik. Pred kraj sednice došao je

da se oprosti Poslanik Argentine g. Can-

diotti koji je premešten iz Beograda. On

je ranije u našem Klubu držao jedno lepo
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predavanje o svojoj zemlji. Pretsednik Pe-

livanović ga Je pozdravio, zahvalio na ra-

nijem predavanju i Želeći mu srećan put

i uspeh na novom položaju naglasio da

ne treba ni na novom mestu da zabo-

ravi na simpatije i prijateljstvo koje je

uživao u našoj zemlji. G. Candiotti se

oprostio sa obećanjem da će u latinskoj

Americi prikazati našu zemlju i njene

probleme, naročito kod tamošnjih rotara

i zahvalic na prijemima u našem klubu.

335. sastanak 12 avgusta. Frekvencija

47.06%. Gost rotar Dr. Vid Djurdjevic

(Skoplje). Gost nerotar Kosta Ljubisa-

vljević, šef deviznog Otseka Narodne

Banke. Pretsednik Pelivanović pozdravlja

goste i čestita bratu Edi Markoviću odli-

kovanje Cehoslovackim ordenom Belog

Lava III stepena. Isto tako čestita bratu

Sretenoviću postavljenje za komesara pri

Agrarnoj Banci. Saopštena je prispela po-

šta, naročito od braće koja se nalaze na

letovanju. Sekretar Koen isporućio Je po-

zdrave brata Gerbela, koji je 8 avgusta

bio u Beogradu, u rotarskoj sredini, na

putu za Varnu gde ide na inauguraciju

novoosnovanog kluba. Pretsednik Peliva-

nović saopštava poziv koji je dobio od

francuskih rotara što za Veneciju idu bro-

dom iz Marselja i koji su želeli da pre

polaska naprave jednu zajedničku rotar-

sku italo-franko-jugoslovenskumanifesta-

ciju. Posle konsultovanja naših članova

brat pretsednik je sugerirao francuskim

klubovima da se ta manifestacija održi

u Dubrovniku ili na putu Venecija-Du-

brovnik, pošto francuski rotari iz Vene-

cije odlaze svojim brodom preko Du-

brovnika, gde se zadržavaju.

336. sastanak, 19 avgusta. Frekvencija

33.39". Gost rotar Dr. Aleksije Jelačić

(Skoplje). Gosti nerotari gg. Zoran Dra-

gutinović, sekretar Min. inostr. poslova

i Fuad Azabagić pripravnik Min. inostr.

poslova. Pretsednik Pelivanović pozdra-

vlja goste kao i braću koja se vraćaju sa

odmora Po pročitanoj pošti ı zapisniku

brat Jelačić drži vanredno interesantno



predavanje o svome putu u CČehoslo-

vacku i Nemacku. Narocito se zadrza-

va na izlaganju današnjeg stanja Luži-

čkih Srba, koje je on posetio na svom

putu. Na odrzanom punom pouke pre-

davanju zahvalio mu je Pretsednik Peli-

vanovic. Brat St. Pavlovi¢ istice nezgodu

usled Ceste promene formata naSeg Caso-

pisa „Jugoslovenski Rotar“ i predlaže da

uputimo predlog bratu guverneru da u-

svoji Jedan, koji bilo format, ali da se
taj format zadrži stalno. Ovaj Je predlog

usvojen, a brat Obradović je skrenuo

pažnju da treba doneti odluku i po pre-

dlogu brata Gračanina na Ljubljanskoj

konvenciji o novom rotarskom listu.

337. sastanak, 26 avgusta. Frekvencija

47.06". Gosti rotari Dr. Ploj (Maribor),

Dušan Pavešić (Zemun). Gost nerotar g.

Ivan Palandačić, novinar iz Čikaga. Pret-

sednik Pelivanović pozdravlja goste ı bra-

ću koja se vraćaju sa letnjeg odmora. Se-

kretar čita zapisnik ı prispelu poštu. Sa

puta su poslali pozdrave klubu braća

Prica (Barcelona), Koen ı Hen (Bad Ga-

stein), Wagner (Karlovi Vari), Stancl |iz

Sarajeva). Pročitane su interesantnije ve-

sti ız nedeljnih izveštaja stranih klubo-

va. Brat Edo Marković saopštio je po-

slednje izveštaje o radu E. A. C., čiji

je on član. Zatim izlaže svoje utiske sa

nedavnog puta u Nemačku, gde se ba-

vio po pitanju uredjenja izvoza našeg

voća. Svoje zanimljivo izlaganje potkre-

pio je nizom fotografija i slika, koje je

sa puta doneo. Gost g. Palandacié odr-

zao je predavanje o prilikama u Sjedi-

njenim Americkim Drzavama, o stanju

nasih iseljenika, i izlozio je svoje utiske

o domovini, koju vidi sad posle dužeg

vremena. Posle predavanja razvila se Živa

diskusija naročito po pitanjima u VveZi за

našim iseljenictima, i predavač je davao

odgovore na mnogatražena obaveštenja.
U otsustvu pretsednika Pelivanovica, koji

је sa klubskog sastanka otputovao na Kon-

ferenciju Male Antante na Bledu, potpred-

sednik Panić je zaključio 337 sastanak, za-

hvalivši gostu g. Palandaćiću, na zanim-

ljivim izlaganjima.
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  У“ К. С. DUBROVNIK

Sastanak (Meetings): Cetvrtak (Thursday)

20.00 — Hotel Imperial

115. sastanak 1 augusta Frekvencija

82.35". Kao gosti prisutni Rot. Todor

Mahin od R. C. Zemun i Rot. Dr. Ale-

ksandar Smit od R. C. Zagreb. Čitani

su izvještaji, a pretresalo se o klubskom

izletu u Bileću, te o dočeku francuskih

i engleskih rotara, koji su najavili svoj

dolazak u Dubrovnik.

116. sastanak 7 augusta. Frekvencija

64.71" Gost: Dr. Bibica. Pročitano Je

saopćenje brata guvernera, kojim je 2.

i 3. maj fiksiran kao datum za iduću

distriktnu konferenciju, koja će se odr-

zati u Dubrovniku. Pročitani su razni

IZvjeStaji.

117. sastanak 15 augusta. Frekvencija

41.47°lo. Kao gosti sudjeluju gg. Lj. So-

kolovié, I. Gustetié i E. Kazmer. Ovaj

je sastanak odrzan kao klubski izlet u

Bileéu i Sumu Sominu, gdje je u posljed-

nje vrijeme a. d. „Zeta“ podiglo svoju

šumsku injustriju. Putovalo se automo-

bilima, do Bileća i šume, a kroz šumu

do radionica, koje se nalaze na 1540 m.

visine, pješke. Braća su već velikim in-

teresom razgledala sve industrijske na-

prave a naročito golemi „Skidder“, koji

pomoću ogromnogmotoraı tornja sa Ži-

ćanim sistemom sakuplja balvane iz su-

me u opsegu od 10 hiljada m”. Na po-

vratku iz šume odrZan je ručak, koji je

pripremio u počast naših članova dire-

ktor poduzeća g. Kazmer. Poslije podne

izvršen je pregled pilane, što je takodjer

bilo od interesa za sve učesnike Ovom

poučnog, a ujedno vrlo ugodnog izleta.

118. sastanak 22 augusta. Frekyencija

58.82. Gosti: rotar Dr. A Babić iz Sa-

rajeva. Podnešeni su opsežni referati O

radu domaćih klubova. Raspravljalo se

o klubskim pitanjima. Pročitano je pre-

davanje o Vršcu. Odlučeno je da se za

klub nabavi novih 40 mapa Dubrovni-

ka, jer je dosadanja zaliha pri kraju.



119. sastanak 29 augusta. Frekvencija

77.77. Gosti: Dr. S. Luke Turner od

R. C. Purley, Surrey. rot. Ed. Demartini

od R. C. Praha, rot. Parke R. Kolbe od

R. C. Philadelphia, br. Dr. A. Babić od

R. C. Sarajevo i br. Dr. V. Leustek od

R. C. Zagreb. Na ovom sastanku brat

presjednik Dr. Mladinov izvrsio je sve-

čano primanje novogbrata rotara Dr. A.

Bibice, liječnika venerologa, a zatim su

slijedili pozdravi gostima, te referati o

radu domaćih klubova.

Е. С. КАКЕКБГОМАС

Sastanci (Meetings): Cetvrtak (Тђитзаау)

20°00 — Velika kavana

31. sastanak 1. VIII. Frekvencija 87.50%.

Nakonizvještaja pretsjednika i tajnika drži

predavanje br. Šašek o temi „Svjetska izlo-

žba u Bruxellesu“. Raspravljeno je o putu

u Veneciju“.

32. sastanak 8. VIII. Frekvencija 75.00".

Br. pretsjednik izvjescuje, da je primio

pismo od R. C. Opelika kojim nas po-

zivaju da prvu nedelju u mjesecu decem-

bru posvetimo radu na medjunarodnom

sporazumjevanju. Predaje br. Mr. Navra-

til o temi „Uzgoj maka i njegovo isko-

rišćavanje“.

33. sastanak 14. VIII Frekyencija 62.50%.

Tajnika zastupa br. Dr. Lukinic. Br. bla-

gajnik Mr. Navratil podnasa blagajnicki

izvještaj. Br. Hofman izvjescuje o radu

stranih klubova.

34. sastanak 22. VIII. Frekvencija 75.00".

Poslije sluzbenog dijela sastanka br. Nome

drzi predavanje o temi „Povijest željeza“.

35. sastanak 29. VIII. Frekvencija 81.25°)°.

Br. pretsjednika zastupa br. potpretsjednik

Badovinac. Predavanje br. Košćevića „Ne-

koliko kraćih primjedaba o bilansiranju“

čita br. ing. Marić, budući je Бг. Козсе-

vic zaprecen da dodje na sastanak.

R € LESK OV AC

Sastanci (Meetings): Cetvrtak (Thursday)

20:00 — Hotel „Kostić“

U mesecu avgustu održana su 5 sa-

stanka sa prosečnom frekvencom од

62.680.
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Zbog otsutnosti većeg broja članova,

nisu se sednice odrzale sa narocitim

programom, već se opravljao samo re-

dovan posao kluba.

Dr. Svilar održao je predavanje: O

duvanu sa lekarsko-medicinskog gledišta.

Na sastanku od 29. VIII. doneto je

resenje, da se dva daka gimnazije hrane

o trosku kluba u dackoj trpezi u gimna-

ziji u koju će se svrhu mesečno placati

blagajni trpeze Din 320.

Iz kluba je istupio Maznić Mihajlo,

apotekar.

 

R. C. LJUBLJANA
Sastanci (Meetings): Sreda (Wednes.) 20.00

1. V.—31. X. Hotel Bellevue

1. XL.—30. IV. Hotel Union

222. sestanek, 7. avgusta, frekvenca

66.67%. Predsednik poroéa o predlogu

odbora za znizanje Glanskih prispevkov

od meseénih Din 40 na Din 25, kar

plenum z velikim zadovoljstvom odobri.

Ob 25-letnici, odkar izvršuje brat Che-

sley Perry rotarsko delo, se sklene, da

mu naš klub izreče po tajniku prisrcne

čestitke. Brat dr. Pavlin poda v živahnem

in zelo zanimivem predavanju svoje vtise

s potovanja z nasim parnikom ,Kraljico

Мапјо“ у Сгајо.

223. sestaneh, 14. avgusta, frekvenca

58.92"Predsednik čestita bratoma dr.

Boletu

dnevu, nato pa prečita novo razdelitev

odborov in pododborov. — Brat tajnik

omenja zadovoljiv obisk Blejske mize

ter poroéa o bodoéi regijonalni konfe-

renci у Benatkah, ха katero se je pri-

glasilo 15 članov. Evropska celinska po-

slovalnica R. C. v Zurichu se zanima,

in Martincicu k 50 rojstnemu

obveséena po bratu guvernerju, o nasi

inicijativi za cestne gradnje. Brat dr. Pa-

vlin nadaljuje in konéa mikayno pripo-

vedovanje o syojem potovanju v Egipt.

224. sestanek, 21. avgusta, frekvenca

76.720. Tajnik рогоса, да је пазе 7а-

dnje meseéno porocilo za ,Jugoslovan-

skega Rotarja“ došlo na Sušak prepoz-



no, ker je bila redakcija ze konéana.

Ker je sedaj tajnistvo obvesceno o skraj-

nem terminu za porocila v ,,Jugoslovan-

ski Rotar“, bo prihodnjic poslalo ta po-
rocila, ne da bi éakalo na odobritey za-

dnjega tedenskega porocila. Brat Poli¢

рогоса о izbornih strokovnih predava-
njih v italijanskih R. C. klubih, ki jih
prinaša njih vzorno urejevano glasilo
„Realta“, brat Lorger pa o R. C. v Quen-
ci (Equador). Nato je slédila zivahna de-
bata o osnutku branilniénega zakona, Ка-

tere so se udelezili dr. Bozié (z daljsim,
zelo zanimivim referatom), dr. Slokar,

arh. Costaperaria in dr. Bolé.

225. sestanek, 28. avgusta, frekvenca
61.28%. Med tekoéimi zadevami ome-
nja brat tajnik razvitje zastave Oblast
nega odbora Jadranske straže v Ljublja-
ni, ki bo 6. septembra in na kateri bo

brat dr. Slokar zabil zlati zebljicek, ki

smo ga darovali za zastavo. Guverner
73. distrikta (Nemčija Avstrija) je sporo-

cil R. C. v Grazu, da ne soglasa s tem,

da bi se odstevale udelezbe pri naši

okrogli mizi na Bledu v frekvenco,Stvar

se bo R. C. Grazu pojasnila, ko se 0 tem

razgovorimo z evropskim tajnikom Pot-

terjem. Brat Ing. Bozic je zelo zanimivo

in nazorno predaval o gozdarstvyu in o

organizaciji gozdarske službe y Sloveniji.

Izmed porocil iz tujih klubov je zani-

mivo tedensko porocilo R. C. Linza z

dne 7. avgusta, v katerem se je predsed-

nik dr. Hoffmann zelo krepko izrekel

zoper poplavo nepotrebnih pisarij, ki zavi-
тајо ртауо rotarsko delo in priporoéal v

tem pogledu pametno štednjo. Porocilo

o tem pokretu je izzvalo tudi » mašib

vrstab zelo simpatični odziv.

  

LA RC. MARIBOR
Sastanci (Meetings): Ponedeljah (Monday)

19,30 — Velika kavana

229. sestanek, 5 avgusta. Frekvenca

69.69%. Brata Krejéi in Rosner sta po-

setila Rotary Club Salzburg (Badgastein).

Gosti: predsednik Prof. Dr. Ing. Robert
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Thomann, pastprezident Mathias Schei-
ner, pastprezident Ernst Schatzl, rotarji

Ing. Werner Dietzschold, Ing. Karl Sat-
tler in Hans Seewann, vsi ¢lani Rotary

kluba Graz, Austria; rotar Andjeo Ma-

tacié, Rotary Club Sibenik; rotar Anton
Agnola, Rotary Club Ljubljana. Kakor

običajno se nam je tudi letos prišel

predstavit novi predsednik Rotary klu-

ba Graz ter s tem potrdil tradicijo ın

prisrčno-prijateljske odnošaje, ki vežejo

oba obmejna kluba.

230. sestanek, 12 aygusta.

60.6°/0. Po konéanem tajnikoyem poro-

cilu se je vršila debata glede udeležbe

našega kluba na III. regionalni konfe-

Frekvenca

renci v Benetkah. Brat Loos je poroéal

o organizaciji in uspehih ,Mariborskega

tedna“, brat Brenčić pa o svojih zani-

mivih doživljajih na potovanju v Grčijo

in Egipt.

231. sestanek, 19 avgusta. Frekvenca

57.57°lo, Gosta: pastprezident Ernst Scha-

tzl in tajnik Anton Weikhard, Rotary

Club Graz, ki sta nas prisla osebno po-

vabit na zadnji letošnji ,zunanji* mee-

ting Rotary kluba Graz (Lebring, 28.

VIII.). Predavanje: Brat Sorli nam je pri-

povedal o svojih dozivljajih in odkritjih

na potovanju po nasi rivijeri od Sušaka

do Crne Gore ter o lepoti in ucinkih

idiličnega zdravilišća Lipik.

232. sestanek, 26 avgusta. Frekvenca

66.6670, Brat predsednik nam je precital

in raztolmacil poslanico novega predse-

dnika Rotary International, rotarja Ed.

R. Johnsona, ter rotarske cilje vy novi

Stiridelni stilizaciji. Brat Kiepach nam је

na zelo zanimiv način Opisal svojo prvo

turo na vrh Triglava. Brat Marinić nam
je pripovedoval, kako je prebil svoje le-

tošnje počitnice. Prav posebnonas je za-

nimalo njegovo porocilo o podzemski

jami ,Huda luknja“ pri Mislinju (na pro-

gi Celje-Dravograd). Jama je sedaj razi-

skana ze v globino 800 m ter opremlje-
na s primernimi mostiSci in galerijami,

tako da so obiskoyalcem dostopne vse

njene zanimivosti. Tako je sedaj ta jama

po zaslugi neustraSenih in pozrtvovalnih

raziskovalcey - domacinoy postala zelo

priljubljena tujsko-prometna tocka.



 

Е. С. МОУГ 5АР

Sastanci (Meetings): Petak (Friday) 20.00

Hotel Kraljica Marija

U toku meseca avgusta održano je

ukupno 5 sastanaka. Ргозеспа frekven-

cija bila je u ovom mesecu 44.84",

261 sednica od 2 avgusta. Frekvencija

46.95". Na ovoj sednici, kao prvoj u

mesecu, trebali su biti podneseni izve-

štaji o radu inostranih klubova. Medu-

tim, od ovoga se odustalo, delom zbog

otsutnosti nekolicine referenata, a delom

i zbog malog broja prisutnih. Zvanični

deo sastanka protekao je u prijateljskoj

izmeni misli.

262 sednica od 9 avgusta. Frehyencija

46.95", Posle redovnog sekretarskog izve-

štaja i pročitane pošte, brat Živorad Bog-

danović je, u okviru 5-minutnog referata,

podneo veomainteresantanizveštaj O kon-

ferenciji privrednih komora, koja je odr-

Zana u Novom Sadu 9 o. m. o pitanji-

ma rešavanja zemljoradnickih dugova, du-

gova uopšte – tzv. „zaštite zemljoradnika“.

Interesantni su podaci koje su izneli pret-

stavnici pojedinih komora: o mogućno-

stima seljaka da ispune svoje obaveze 1

septembra 1935, kao i o tome: kako

uopšte treba da se konačno reši pitanje

seljačkih dugova? Tako je n. pr. pret-

stavnik novosadske komore izjavio: mo-

ze seljak da plati 1 septembra, jer sada

treba da plati samo 1.7%. — Pretstavnik

ljubljanske komore je, između ostalih

zanimljivih činjenica, naročito podvukao:

da u celoj zemlji ima samo 32% dužnika-

seljaka, a 6870 17 ostalih građanskih re-

dova; sem toga da u Dravskoj banovini

ima među seljacima samo 62.000 duzni-

ka, a 130.000 seljaka-ulagaca, dakle ula-

gača dvostruko više nego dužnika. —

Pretstavnik Komore u Podgorici, govo-

reći o prilikama u Zetskoj ı jednom delu

Primorske banovine, primetio je, da ta-

mošnji seljak nije u mogućnosti da udo-

volji svojim obavezama, jer je pretrpeo

velike štete od ovogodišnje suše. Istakao
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je još: da je Drž. hipotekarna banka veći

teret za dužnike nego što su to privatne

banke, a da je Narodna banka postupila

isuviše egoistički za sebe, a na štetu svih

ostalih kreditora, pa i celokupne privre-

de. — 1 naposletku, pretstavnik Komore

u Osijeku izneo je: da seljaci mogu pla-

titi, ali tek 1 decembra o. g. kad se u-

novče ovogodišnji produkti Opšti za-

ključak konferencije bio je, da zaštitu

treba davati individualno t. j. da sud u

svakom konkretnom slučaju oceni: da

li pojedinac zaslužuje zaštitu ili ne. —

U pitanju konverzije dugova pojavile su

se teškoće usled nedostataka pouzdanih

podata o visini seljačkih zaduženja, na-

ročito onih kod privatnih lica. Na za-

vršetku svoga referata, brat Bogdanovic

je primetio, da će politički momenti,

izgleda, uticati da nadležni donesu za-

ključke i odluke prema političkoj situ-

aciji koja se danas razvija kod nas, jer

politički demagozi idu kroz narod i pro-

pagiraju ideju o neplaćanju dugova.

263 sednica od 16 avgusta. Frekvencija

33.33%o. Sekretarski izveStaj sadržao je

uglavnom podatke o radu domaćih klu-

bova. 5-minutni referat održao je brat

Manojlović o svome putovanju po Ne-

mackoj, zadrzavajuci se narocito na ta-

mošnjim političkim, socijalnim i eko-

nomskim prilikama. Referat je bio ve-

zan sa diskusijom.

264 sednica od 23 avgusta. Frekvencija

59.40°%o. Brat pretsednik je, posle uobi-

éajenog pozdrava, izlozio plenumu odlu-

ke Upravnog odbora Kluba od 22 o. m.,

na kojoj je, pored tekućih predmeta, bilo

naročito govora o prilikama koje vladaju

u Klubu, kao ı o pretstojećem radu Klu-

ba; zatim, da je izvršena revizija klasi-

fikacija dvojice clanova ı. nadalje, o ma-

terijalnim prilikama u Klubu ı njegovim

mnogostrukim obavezama ı dužnostima.

Sekretarski izveštaj obuhvatao je: važnije

događaje u domaćim klubovima; novu

stilizaciju rotarskih ciljeva ı napomene

učinjene na sednici Uprave Kluba u pred-

metu uredivanja Jugoslovenskog Rotara.

Ove napomenesu celosti prihvacene.



Zatim je pročitan ı u svemu prihvaćen
predlog Upravnog odbora o sastavu po-
jedinih odbora i pododbora u Klubu a
za rotarsku 1935-36 godinu, ı to: odbo-

га та zadatke ı ciljeve, odbora za služe-
nje u klubu: pododbora za klasifikacije
i pododbora za primanje novih članova;
odbora za sluzenje u zvanju i odbora za
sluzenje zajednici; pododbora za omla-
dinu i odbora za medunarodnosluzenje.
Odluéeno je nadalje, da Klub stampa za
svoje clanove posebne ¢lanske legitima-
cije sa naročitim umetcima, u kojima će
se dati našim članovima sva osnovna oba-
veštenja o zadacima, ciljevima i organi-
zaciji pokreta, zatim lični sastav klupskog
Upravnog, nadzornog i ostalih odbora,
kao i podaci o pretsedniku, danu i me-
stu sastanka i adresi sekretara ostalih ju-
goslovenskih klubova. Legitimacija će
biti udešena tako, da će u nju na po-
godnom mestu stavljati zvanična legiti-

macija R. I. Na zaključku zvaničnog dela
sednice podneo je brat Weiss prisutnima
veoma zanimljiv prikaz o svome puto-
vanju, koje je načinio kao učesnik jednog
društvenog putovanja Društva Fruška
Gora autokarom od Aranđelovca, pa

preko Oplenca, Kragujevca, Vrnjačke Ba-
nje, Raške i Kosovske Mitrovice do Peći,

i od Peći do Dubrovnika. a odatle preko
Trebinja, Mostara, Sarajeva, Užica i Čačka

do polaznog mesta Aranđelovca. U vrlo
zivom prikazu brat Weiss izneo je pri-
sutnima svoje utiske ne samo o prirodnim
lepotama pomenutih krajeva, nego i na-
ročito o istorijskim spomenicima koje je
usput video, kao i o životu i običajima
naroda koji u ovim krajevima živi. Brat
Weiss vratio se sa svoga puta oduševljen
lepotama i zanimljivostima ovih krajeva
ističući pri tom neočekivanu udobnost
koja je učesnicima pružena na ovom putu.
Sasvim je prirodno što se brat Weiss
pita: zašto odlazimo u inostranstvo, kad

и 5уојој zemlji imamo ovako divne hrajeve
i sjajne uslove za putovanje? Na kraju

svoga prikaza zaključio je: kad god vas
Društvo Fruška Gora — pod parolom
Upoznajmo svoju zemlju! — pozove na
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koji izlet, idite, bićete sigurno zadovoljni
kao što sam i ja bio. Tako ćete naći još
jednu priliku za služenje našoj narodnoj
zajednici, Još Jednu moguénost za izvr-
Senje nasih rotarskih ciljeva.

265 sednica od 30 avgusta 1935 godine
Frekvencija 46.95%. U poduzoj uvodnoj
reći, brat pretsednik uéinio je kratak
osvrt na odrzanu sednicu Upravnog od-
bora, na njegove zaključke, koristeći i
ovu priliku da pozove svu braću na što
prisniju ı izdašniju saradnju. Govorio je

zatim o drugovanju uopšte, u našem

klubu napose. Svoju reč završio je kratkim
prikazom kongresa R. 1. u Meksiku. Posle
redovnog sekretarskog izveštaja brat Ta-
baković je u 5-minutnom referatu izneo

prikaz džinovskog francuskog broda „Nor-
mandije“, a brat Belajčić je referisao o
novom krivićnom zakoniku u Nemačkoj.

Rie fOS) ME) K
Sastanci (Meetings): Cetvrtak (Thursday)

20.00 — Grand Hotel (Casino)

294, sastanak od 1. VIII. Frekvencija
70.83°°. Ljetno doba dopusta i ljecenja

pokazuje slabu frekvenciju. Zahtjevu R.

C. Zagreb glede podataka za Almanah
biti će udovolieno. Br. Barun Turkovic
R. C. Sušak poslao je tajniku svoje edi-
cije ı ovim putem neka primi srdačnu

hvalu. R. C. Szeged nas pozivlje na sve-

Сапе igre (ala Salzburg), koje će dirigi-

rati sam Mascagni. Tajnik referiše o svo-

joj posjeti u Vukovaru. I. mjesečno pi-

smo br. Guvernera sluša se osobitom pa-
Znjom.

295. sastanak od 8. VIII. Frekvencija

83.33°0. Cirkularno pismo br. Guvernera

Cita tajnik i javlja, da je svima zahtjevi-

ma u cijelosti udovoljio. Pozivlje Бгаси,

da se prijave za 3. Regionalnu konferen-

cu, koji kane putovati ladjom iz SuSaka,

jer je rok prijave produljen do 17. o.

mj. Trazene podatke za izdavanje komu-

lativnog pasoša poslao je tajnik suSa-

čkom klubu.



296. sastanak od 15. VIII. Frekvencija

79.17". Predsjednik otvarajući sastanak

pozdravlja gosta brata Ing. Rogulica past-

predsjednika R. C. Vukovar. Tajnik ja-

vlja da je Sušački klub potvrdio prijave

za put brodom u Veneciju i to za 5

člana i 10 članova obitelji.

296. sastanak od 22. VIII. Frekvencija

79.17". Drugo mjesečno pismo br. Gu-

vernera bude pročitano i sa velikom pa-

Žnjom saslušano. Predsjednik sjeća se па

izvanredni sastanak, koji je održan 18.

o. mj. u Aljmašu u vinogradu br. past-

predsjednika Krbavca; taj izvanredni sa-

stanak uspio je u svakom pogledu, jer

je protekao u pravom smislu bratski i

prijateljski, pa je predsjedniku dužnost,

da se u ime sve braće zahvali aranzeri-

ma br. Krbavcu i Hiniću, Gorogu ı Kne-

zeviéu. Tajnik izvješćuje, da je poslao

čestitku generalnom sekretaru R. J. Che-

sly Perry-u prigodom njegovog 25 go-

dišnjeg uspješnog rada. R. C. Reykjavik

pozivlje nas na proslavu predaje Char-

tera - čestitati ćemo. Primili smo sliku

predsjednika R. 1. Johnsona,koja će biti

uokvirena.

298. sastanak od 29. VIII. Frekvencija

83.33%. Predsjednik otvorivši sastanak

pozdravlja braću, a osobito onu, koja

su se vratila oporavljena ı zdrava u našu

sredinu. Br. Dr. Kaiser referiše o sastan-

ku u Vukovaru, a br. Krbavac o sastan-

ku u Zagrebu. Br. Govorkovic referiše

o konvenciji u Mexico Citty.

ЕУ «о С PANČEVO
Sastanci (Meetings): Petak (Friday) 20.00

Pivara Weifert

 

215. sastanak, 2 avgusta. Frekvencija

68°o, Tajnik saopstava reSenja upravnog

odbora. Na predlog pododbora za kla-

sifikacije otvorene su nekolike klasifika-

cije. Izradjen je program sastanaka za

mesece avgust, septembar, oktobar i no-

vembar. Brat Darvas Cita prikaz o radu

švajcarskih klubova.

216. sastanak, 10 avgusta Frekvencija

76". Medjuklupski sastanak sa R. C.

Vršac. Prisustvuju od strane R. C. Vršac

braća: Predić Bogdan, Jovanović Straši-

mir, Langer Valentin, Petrović Mihajlo,

Rašteter Josif, Filipović Vlada, Dr. Bikar

Ivan, Ing. Kron Karlo. Tajnik daje iscr-

pan izveštaj o 26 konvenciji R. I. u Me-

xicu. Brat Kund predaje stolnu zastavicu

R. C. Villach i govori o svojim poseta-

ma R. C. Wien, Villach i Klagenfurt.

Ostali deo sastanka protekao је ч рпја-

teljskom razgovoru sa našim milim go-

stima.

217. sastanak, 16 avgusta. Frekvencija

64%. Brat Darvaš drži veoma interesan-

tno predavanje iz svog Zvanja: „Kritićna

razmatranja o trgovackoj strucnoj nasta-

vi“. Skupljen je prilog od 140 Din za

jedno bolesno dete.

218. sastanak, 23 avgusta. Frekvencija

75%o. Primljeni su novi članovi: 1. Ing.

Vlaisavljević Nikola direktor Dunavsko-

Tamiške vodne zadruge, sa klasifikacıi-

jom: hidrotehnika, 2. Tomić Mileta,

zam. direktora filijale Narodne banke,

sa klasifikacijom: emisiona banka. 3.

Parceti¢ Andrija, trgovac, sa klasifikaci-

jom: trgovina juznim vocem. Potpret-

sednik Durvas i pastpresident Spaic po-

zdravljaju nove članove. Brat Spaić drži

predavanje O rotarstvu. Tajnik čita me-

sečno pismo brata guvernera, potom

saopštava interesantne statističke podatke

iz Official Directory. Brat Darvas daje

interesantan izveštaj o radu švajcarskih,

a brat Kund o radu nemačkih i austrij-

skih klubova.

219. sastanak, 30 avgusta. Frekvencija

68°, Pretsedavajuci brat Darvas saopsta-

va tužnu vest, da je NJ. V. Kraljica Bel-

gije, prilikom automobilske nesreće po-

ginula i odredjuje ćutanje od 1 minute.

Poziva tajnika da pismeno izrazi sau-

češće R. C. Bruxelles. Brat Kund pre-

daje stolnu zastavicu R. C. Klagenfurt.

R. C. Vrsac poziva nas na medjuklupski .

sastanak, koji će se održati 7. septembra.
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КЕ. С. ЗАКАЈЕУО
Sastanci (Meetings): Ponedeljak (Monday)

20.00 — Ноге! Еитора
U mjesecu augustu održana su 4 sa-

stanka uz prosečnu frekvencu od 40.22".
Usljed odsutnosti većeg broja članova

sastanci su održani bez naročitog pro-
gramau prirodi sa zajedničkom večerom.

R C SKOPLJE
Sastanci (Meetings): Petak (Friday) 20.00

Hotel Bristol

У току месеца августа, клуб је одржао

пет редовних седница са просечном фре-

квенцијом од 60%.

На клупским седницама одржана су два

предавања и један реферат: бр. др. Вид.

Ђурђевић одржао је предавање о произ-

водњи конопља у Вардарској бановини; бр.

Јован Голочевац о привредним приликама у

Скопљу од 1918 до данас, а бр. др. Алек-

сије Јелачић поднео је реферат о својим пу-

товањима по Чекословачкој и Немачкој, за

време овогодишњег школског распуста. При

томе, нарочито се задржао на посети, коју

је учинио Горњој и Доњој Лужици, изја-

вивши, да ће у току идуће зиме написати

једну књигу о Лужичким Србима.

Овом

брат др. Јелачић, поводом својих овогоди-

приликом, треба истакнути, да је

шњих екскурзија, одржао више предавања

о нашој земљи, нарочито о Јужној Србији.

Једно такво предавање он. је одржао, по-

четком августа, на седници ротари клуба у

Дрездену.

Интересовање чланова за ротарске ствари

Долази до изражаја и у чињеници, да се

четири брата и две сестре пријавило за уче-

ствовање на регионалној ротарској конфе-

ренцији, која ће се одржати у Венецији.

  У РИТА ier
Sastanci (Meetings): Sreda (Wednesday)

20.30 — Hotel Bellevue

223. sastanak 7 „avgusta. Frekvenca

68.75%o.. Gost rotar A. F. Bange, R. C.

26

Amersfoort (Hol.), kome pretsedavajuéi
Dr. Rismondo daje dobrodošlicu prigo-
dnim govorom, na koji gost uzvraća:
srdačni, bratski prijem ga ne iznenađu-
je, jer je gostoljubivost Jugoslovena već
upoznao ı visoko je ceni. Slušao je pre
davanje guvernera 59. distrikta (Holan-
Фја) о Jugoslaviji i doznao je mnogo
lepih stvari o zemlji i o narodu, o bla-
Zenopocivsem viteskom Kralju Aleksan-
dru; nakon duzeg boravka medu Jugo-

slovenima, zavoleo ih. i vraća se kući sa

nezaboravnim utiscima o ljepoti zemlje,
koja ima u zastavi iste tri boje kao i
Holandija, ı sa punim srcem prijateljstva
i ljubavi za jugoslovenski narod. Brat
Torre istupio je iz kluba.

224. sastanak 14 avygusta. Frekvenca
56.25", Sastanak se drzi u Restauraciji
Lovret. Gosti: rotar Odlozilik Frantisek,
R. C. Poprad (Csl.), pastrotari: Dr. Ivo
Bonaéi, Roko Matulié. Izlevi radosti i

srdacénosti pastrotara. Razgovori o eko-
nomskoj krizi sa rezultatom, da se je
votiralo potpore jednom bolesnom po-
morskom strojaru i porodici jednog za-
darskog izbeglice. Nakon sastanka ke-
glanje: Jedan heat: 4x3=0.

225. sastanak 21 avgusta. Frekvenca
56.25%o, Raspravlja se o ucestvovanju na
regionalnoj konferenciji u Veneciji, O

novoj formulaciji rotarskih ciljeva i o
programu rada. R. C. Calcutta poslan

je prikaz grada Splita za predavanje pri-

godom zdravice. Naš klub će nazdraviti

Calcutti na sastanku od 25 septembra.
226. sastanak 28 avgusta. Frekvenca

56.25%, Gosti rotari: Prof. Rychlik R.

C. Pisek (Csl.), Dr. Moljevi¢é R. C. Ba-

njaluka, Dr. Martinis R. C. Subotica.
Prihvaca se predlog o medugradskom
sastanku Banjaluka, Sarajevo, Šibenik,
Split u Drvaru ili Oštrelju, koji će se
održati krajem septembra ili u oktobru,
na inicijativu braće Ristića ı Dr. Ulman-
ski iz Sarajeva. Organizaciju i program
preuzima klub Šibenik. Štićenicu kluba
- Eciju Lokica - vanredno darovitu i
milu devojčicu, klub ce dati slikati i
sliku izložiti u klupskim prostorijama.
Uzima se k znanju natečaj kluba Sušak
za pošalicu.



6 ВАС. 5 ОВОИ

Sastanci (Meetings): Sreda (Wednesday)

20.00 — Hotel Srpski Kralj

273. redovni sastanak od 7. avgusta.

Frekvencija 61.60%.

posvećen je u glavnom drugarstvu, pa

 

Današnji sastanak

je protekao bez predavanja. Brat tajnik

ukratko je referirao o stigloj pošti, pa

iz njegovog referata razabiremo, da je

„Neven“ doneo u celosti predavanje br.

Stelanovića „Problemi vaspitanja u sre-

dnjoj školi“. Ovaj broj „Nevena“ oda-

slao je brat Sokéi¢ svim bratskim klu-

bovima. Ovaj je sastanak održan u vili

brata Paula na Paliću, te je u najboljem

raspoloženju potrajao do sitnih ura uz

odličnu muziku i dobro sortirani po-

drum brata Paula.

274. redovni sastanak od 14. avgusta.

Frekvenca 57.75%. Brat Dr. Boski, vra-

tivši se sa otsustva, preuzima funkcije

pretsednika. U svom nastupnom govoru

seca se ranijih Uprava našega kluba, te

izjavljuje, da će primarna dužnost nove

Uprave biti, da poradi u cilju što jaće

kohezije izmedju članova, kako je dru-

garstvo jedan od prvih faktora za plo-

donosni rotarski rad. Pozdravlja ostalu

braću, koja su se vratila sa otsustva, a

naročito toplo brata Becka, koji je na-

kon duljeg bolovanja, ponovno zdrav i

čio medju nama. Ostali deo sastanka

protekao je u referatu tajnika o stigloj

pošti, te domaćim nedeljnim izveštajima,

te brata dra. Pavlovića o zanimivostima

iz izveštaja R. C. Budapest.

275. redovni sastanak od 21. aygusta.

Frekvencija 77%. Brat pretsednik Dr. Bo-

ski pozdravlja braću, koja su se vratila

sa odmora pozivajući ih, da odmoreni

prionu našem rotarskom radu. Brat Dr.

Kendjelac u ime braće zahvaljuje bratu

pretsedniku utvrdjujući, da ga je nepo-

deljeno poverenje sve braće dovelo do

položaja pretsednika u našem klubu,

kako smo svi uvereni, da će on naš

klub povesti putem napretka. U svom

daljnjem govoru pozdravlja brat Dr.

Kendjelac našega vrlo agilnog potpret-

sednika brata Conena. Kako je brat Beck

još uvek promukao, toje njegovo pre-

davanje o Nemačkoj pročitao br. Grimm.

Predavanje brata Becka, u kojem nas ovaj

upoznaje sa svagdanjim zivotom Nema-

ca, o njihovom mentalitetu, historijom i

stremljenjima, te stavu prema Jevrejima,

saslugano je velikim interesovanjem. Za-

tim nas brat tajnik Roth upoznaje s ra-

dom sednice Uprave, koja je odrzana

19. avgusta, na kojoj su imenovani svi

komponentni odbori i izvestitelji o stra-

noj posti. Tajnik brat Roth podneo nam

je jos svoj tajnicki referat, a br. Sokéié

kratki referat o svom putu u Bugarskoj.

276. redovni sastanak od 28. avgusta.

Frekvencija 61.60". Ovaj sastanak odr-

Žan je na Paliću pod gostoljubivim kro-

vom brata Conena, te je u celosti po-

svećen drugarstvu. Za dobro raspolože-

nje braće svojski se postarao brat doma-

ćin dobrom kuhinjom i odličnim podru-

mom,te neumornom ciganskom glazbom.

U jednom upravo slavnom raspoloženju

dočekana je Zora.

RR. CSUŠAK

Sastanci (Meetings): Sreda (Wednesday)

20.00 — Park Hotel

Tokom meseca avgusta održana su 4

redovna sastanka, 267-270, sa frekven-

com: 7 avgusta, 68%; 14 avgusta, 72%:

21 avgusta, 76% ı 28 avgusta, 88".

Na svim sastancima prisustvovali su

dragi gosti, rotari i nerotari i to: Gla-

vinić dr. Milan, iz R. C. Beograd, na

267 i 268, Bacié dr. Ivo, iz R. C. Za-

greb, na 268, Jaroslav Sindelaf, iz R. C.

Praha, na 269 i ing. Boris Hribar, iz R.

C. Ljubljana, na 270 sastanku.

Od nerotara bili su u našem klubu

dragi gosti: supruga brata dr. Glavinica,

na 267 i gosp. Klaié, visi savetnik iz Beo-

grada, na 268 sastanku, na kom je odr-

Žao predavanje „O osnovicamai ciljevi-
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ma Esperanta“. Predavanje ovoga našega
poznatog esperantiste pobudilo je živ in-
teres sve brace koja ga nagradise burnim
pleskom.

Osim ovih gostiju posetise Susak i ne-
Који braću iz kluba, braća rotari: Edu-
ard Demartini, akademski slikar, iz R.
С. Ргаћа 1 Нопогагу Commissionar, iz

Bombay-a brat Herbert Bryant, koji je
posetio Sušak 9 avgusta s jednom jedi-
nom namerom i Zeljom da stupi na nase
tlo i da pozdravi nas klub. Brat guver-
ner koji se upoznao s njim i sklopio te-
sno prijateljstvo veé u Meksiku, odveo
ga je u Bakar do brata pretsednika An-
tica, koji ga je zajedno sa njegovom su-

prugom, koja ga na putu prati, prove-

тао па svom motornom сатси ро се-
lom Kvarneru i na Krk. U večer je u
Park Hotelu održana, u čast gostima, in-

timna večera kojoj je prisustvovalo ne-

koliko članova našega kluba koji vladaju
engleskim jezikom, kao ı brat Glavinić
dr. Milan sa suprugom.

Tom zgodom je brat Honorary Com-
missionar Bryant iznio mnogo interesan-

tnih stvari o prilikama u Indiji obećavši
da će za naš „Jugoslovenski Rotar“ na-

pisati poseban članak i da će svoj idući
dopust provesti u našoj zemlji koja mu
se toliko svidela. Dokaz ovog njegovog
oduševljenja za našu zemlju pružio nam
je on već u svom pismu ız broda, ko-
jim je otplovio za Indiju. Nakon večere
vratili su se mili gosti, u pratnji brata

guvernera, kolima Jednoga od braće, opet
u Trst, otkuda su nam i doputovali u
posetu. Lepote naše zemlje i topao pri-

jem u našem Sušaku, prema njihovoj

izJav1, Ostaće im u neizbrisivoj uspomeni.

Osim predavanja nerotara, gosta, gosp.

Klaića iz Beograda o Esperantu, koje je

održao i klub posetio po narocitom po-

zivu brata guvernera, tokom meseca avgu-
sta, odrzao je jos brat Car syoje uspelo,

vrlo duhovito predavanje, koje je pobu-

dilo naročiti interes sve braće koja ga

nagradiše burnim pleskom.

Inače se rad u klubu u mesecu avgu-
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stu u glavnom ograničio na pripreme za
konferenciju u Veneciji i na izveštaje o
radu stranih i domaćih klubova.

Za nevoljne je sabrano, u mesecu avgu-
stu, Din 620, a brat Antić je, prigodom
svog rodendana, u društvenu torbu po-
klonio Din 500.

 

. R. C. VUKOVAR

Sastanci (Meetings): Ponedeljak (Monday)

19.30 — Grand Hotel

150. sastanak 5 augusta. Frekvencija

78.95". Današnji sastanak 150 - jubilar-

ni, posvećen je drugarstvu i pravom

bratstvu. Održan je na pustari Trešnja
kraj Vukovara vlasništvo brata Paunovi-

ća. Brat predsednik Ing. Funtak otvara

sastanak, pozdravlja kućedomaćine, želi

sve dobro njihovoj kćerci, koje se danas

slavi ujedno rođenje, zatim pozdravlja

gosta Dušana Paunovića sve ostale.

Čestita rođendan bratu Poppu. Brat taj-

nik čita zapisnik prošlog sastanka, koji

se prima, zatim čita guvernerovo cirku-

larno pismo broj 1 nakon čega se taj-

niku stavlja u dužnost, da po istome

postupi. Nakon izveštaja brata Hinka

Steinera, kojim opisuje svoju posetu R.

C. Banja Luka, kuda je došao i ako ve-

likim zaobilaženjem, poslovni deo sastan-

ka je završen i nastavljen je zabavni.

i

151. sastanak 12 augusta. Frekvencija

89.47°lo. Predsednik br. Ing. Funtak otva-

ra sastanak, pozdravlja našeg čestog gO-

sta brata Streima člana kluba Zemuni

ostale. Brat tajnik čita zapisnik prošlog

sastanka, referiše o izveštajima domaćih

klubova, te ponovno izlaže pogodnosti

putovanja u Veneciju ı poziva bracu, da

se prijave, pošto Je rok produžen do 17

o. m. Utvrdjuje se program ljetnih sa-

stanaka. 152 sastanak u Sotinu kraj Vu-

kovara, 153 u vinogradu braće Steiner,

a 154 u Borovu u fabrici Bata kao La-

dies night. Brat Tomo Maksimović opi-

suje predaju našeg klupskog znaka klubu

Karlovy Vary, donosi odanle pozdrave



našoj braći i klupsku zastavicu kluba

Karlovy Vary, koju je dobio za uzvrat.

Brat Popp izvešćuje o osnivanju Rotary

kluba u Slavonskom Brodu, obećaje sa

bratom Maksimovićem. ponovnoposetiti

braću u Brodu i pozvati ih na jedan naš

sastanak. Brat Streim zahvaljuje na po-

zdravu, donosi pozdrave iz Zemuna ı

Zali slabu posetu vukovarskih članova u

klubu Zemun. Na poziv R. C. Opelika,

Alabama U. S. A., zaključeno je, da se

prvi sastanak u mesecu decembru posveti

medjunarodnom služenju.

152. sastanak 19 augusta. Frekvencija

89.470, Sastanak se odrzaje u Sotinu

kraj Vukovara, a kao domacina fungira

brat Wachsler, koji je ovu vecer prire-

dio. Brat pretsednik Ing. Funtak otvara

sastanak pozdravlja gosta dra. Konigs-

dorffera kao i ostalu braću, zahvaljuje

bratu Wachsleru na priredbi. Tajnik br.

Gjurski čita zapisnik prošlog sastanka i

referiše o tjednim izveštajima domaćih

klubova, te o radu odbora za prevod no-

vih rotarskih ciljeva. Ugovoreno је да зе

sledeći sastanak održi u nedelju u 17 sati

u vinogradu braće Steiner. Nakon zak-

Писка, да se na sastancima, na kojima

su braća gosti jednog člana uplati po 10

Din za humane svrhe, poslovni deo sa-

stanka je zaključen.

153. sastanak 25

78.95". Sastanak se održaje u vinogradu

braće Steiner. Gosti: rotari dr. Julije Kai-

ser ı Krešić Bernardo oba ız kluba Osek,

te nerotar Ilija Mihajlović iz Beograda.

Brat predsednik otvara sastanak, pozdra-

augusta. Frekyencija

vlja goste 1 braću, brat tajnik čita zapi-

snik prošlog sastanka i referiše o tjednim

izveštajima domacih klubova. Br. dr. Gru-

ber predlaže, da bi se bratu Guverneru

predložilo nekoliko tema od kojih bi on

izabrao jednu i dao na raspravljanje ce-

lome distriktu, na pr. teme: Razduženje

eljaka, Bata i obućari, reforma osnovne

školske nastave sa osobitim obzirom na

poljoprivredni sastav naše zemlje, Soci-

jalno osiguranje, Autarkija i t. d. Br. dr.

Gruber obećaje sastaviti pismeni referat

o tome, koji će se poslati bratu guver-
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neru. Brat dr. Kaiser zahvaljuje na po-

zdravu brata predsednika, pozdravlja mi-

sao brata Grubera, ali je mišljenja da bi

takove teme trebalo raspraviti najprije u

klubu, a onda ih poslati bratu guverne-

ru, koji bi ih poslao drugim klubovima

na pretres. Primeri, koje je naveo brat

Gruber vanredno su važni, pa bi trebalo

o njima ozbiljno raspravljati, zainteresi-

rati nadležne faktore i stampu. Br. Popp

izvešćuje da je osnovan u Slavonskom

Brodu klub, koji ima za sada 10 člano-

va. Zaključeno je pozvati ih na sljedeći

sastanak. Nakon zahvale brata predsed-

nika braći i gospodji Steiner kao kuće-

domaćinama na ugodno priredjenoj ve-

čeri, poslovni deo sastanka je završen, a

nastavljen zabavni deo.

 

R C ZAGREB

Sastanci (Meetings): Ponedeljak (Monday)

20.00 — Hotel Esplanade

Prosječna frekvencija: 48°.

Sastanak od 5. augusta 1935. Gost:

Dr. Tonko Šoljan, R. C. Split. Po otvo-

renju sjednice brat pretsjednik saopćuje

da generalni sekretar R. I. Chesley R.

Perry slavi 18. 0. mj. 25-godisnjicu svog

uspjesnog rotarskog rada, te mu i na

ovom mjestu u ime sviju zagrebackih

rotara najsrdačnije ćestita. Klub će po-

slati pismenu čestitku. Zamolbi R. C.

Opelika (Alabama USA) udovoljiti će

sc, te će naš klub posvetiti prvi sasta-

nak u mjesecu decembru medjunaro-

dnom sporazumijevanju ı održati će se

predavanje u smislu Četvrtog rotarskog

cilja. Brat pretsjednik saopćuje da je je-

dan odbor, koga je on odredio, danas

preveo prema traženju brata guvernera

rotarske ciljeve na naš jezik. Slijedili su

zatim izvještaji: brata tajnika o pošti,

brata O. Heinricha o posjeti kluba u

Karlovim Varyma i o sastanku okruglog

stola na Bledu, brata dra. Šmita o klu-

bu u Dubrovniku i konačno brata dra.

Maseka o amerikanskoj i kanadskoj ro-

tarskoj Stampi.



Sastanah od 12. augusta 1935: Iza uo-

bičajenog pozdrava braće i referata o

pošti referira brat dr. Poduje o prevodu

rotarskih ciljeva, i time u vezi potsjeca

na zaključak koji je donesen na prvom

sastanku pretsjednika i tajnika naseg di-

strikta u Zagrebu, da se kod svih rotar-

skih publikacija stalno ima upotreblja-

vati ekavsko narjecje i latinica. Zaklju-

čuje se skrenuti pažnju bratu guverneru

na taj zaključak radi primjene kod zva-

nicnih publikacija, a po mogucnosti i

kod redakcije Jugoslovenskog Rotara.

Sastanak od 19. augusta 1935. Gost:

dr. Ernest Krajanski, R. С. Varaždin.

Pretsjedatelj brat dr. Jozo Poduje po-

zdravlja srdaéno gosta i bracu, a zatim

spominje da je našem dragom i uvaze-

nom članu bratu dru. Branimiru Šenoi

povjerena vrlo teška i vrlo važna zadaća

u ovom teškom vremenu: vodjenje ka-

zališta u Zagrebu. Čestita mu, što će mu

se pružiti prilika kao rotaru da učini Je-

dno zaista vrlo važno služenje svom gra-

du i narodu. Ostali dio sjednice ispunjen

je sa referatom brata tajnika o pošti ı raz-

govorom o posjeti francuskih rotara Du-

brovnikuiza regionalne konferencije. Ovaj

razgovor poveden je na temelju referata

brata Tomljenovića o sastanku, koji je on

imao u istoj stvari u Dubrovniku sa ne-

koliko braće tamošnjeg kluba.

Sastanak od 26. augusta 1935: Gosti:

Rotar Andrija Krbavac, R. C. Osijek,

ne-rotar gosp. Klaić, Beograd. Pretsjed-

nik pozdravlja srdačno goste i braću, a

naročito gosta g. Klaića, višeg savjetnika

Ministarstva Finansija uvedenog po bra-

tu dru. I. Baéiéu. Brat dr. Ivo Bacié re-

ferira o prispjeloj posti i o zanimivosti-

ma u domaćim klubovima, a zatim brat

Širca drži kratak referat o njemačkoj ro-

tarskoj štampi. Dobiva riječ gost gosp.

Klaić koji zahvaljuje braći da su mu omo-

gućili da kaže nekoliko riječi o postanku

i značenju jezika Esperanto u medjuna-

rodnom životu. Na vrlo zanimiv način

govori gost o Esperantu, iznosi sve nje-

gove prednosti, njegovu upotrebu u me-

djusobnim odnosima, u naučnom svijetu

itd. Spominje i druge pokušaje za stva-

ranje medjunarodnog jezika kao n. pr.

Schleyerov svjetski jezik „Volapuk“ ı ko-

načno nabraja razloge zbog kojih se je-

zik ne može da proširi po cijelom svi-

jetu, a medju koje spada u prvom redu

nacionalni Sovinizam. Iza ovog intere-

santnog predavanjasjednica je zaključena.

 

КОДОВЕ МИНИ

Sastanci (Meetings): Cetyrtak (Thursday)

20.00 - Hotel Central

82. sastanak, 1 avgusta. Frekvencija

73.91%. Gost trotar Leonid Deskovié iz

Subotice. Pretsednik brat Marković po-

zdravlja braću koja su se povratila sa

dopusta. Ukratko opisuje konferenciju

u Meksiku i Cita nova pravila. Po za-

yrsenom administrativnom delu izabrani

su novi klubski odbori.

83. sastanak, 8 avgusta. Frekvencija

73.91°lo. Gost rotar Leonid Deskovi¢ iz

Subotice. Pretsednik otvara sednicu, po-

zdravlja brata dr. Brandajsa koji se yra-

tio sa otsustva. Tajnik Cita zapisnik i

prispelu postu. Past guverner brat dr.

Viljem Krejéi zahvaljuje se na oprostaj-

nom pismu koje mu je uputio nas klub.

Usled poziva članova na oproštajno ve-

če u „Oficirski Dom“ brat pretsednik je

zaključio sednicu.

84. sastanak, 15 avgusta. Frekvencija

65.21%. Sastanak je održan u gostioni

kod „Brašla“ u Kraljice Marije ulici. Gost

Po završenom

brat
rotar Leonid Dešković.

administrativnom delu uzima rec

Vikerhauzer koji je odrzao predavanje

o Abesiniji. Iznosi geogratske, kulturne

i statističke podatke. Opisuje sadanje

stanje i smatra da su rotari oni, koji

treba da svojom miroljubivošću porade

na poboljšanju prilika.

85. sastanak, 22 avgusta. Frekvencija

69.56%. Gosti rotari: Dr. Aleksije Jela-

čić iz Skoplja ı Leonid Dešković iz Su-

botice. Nakon pozdrava i završenog ad-

ministrativnog dela uzima reč brat Jela-
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ćic, koji je održao najavljeno nam vrlo in-  stanku. Brat Mahin u nevezanom razgo-

teresantno predavanje o svojim utiscima  voru iznosi komentare strane stampe o

sa puta po Čehoslovačkoj i Nemačkoj.  nedavnoj pobuni u Albaniji. Izveštava

. zatim braću o jednoj notici koju je pro-
86. sastanak, 29 avgusta. Frekvencija

60.86". Gost rotar Leonid Dešković iz

Subotice. Pročitan Je zapisnik, zatim sti-

čitao u ruskim novinama ; proročanstvo

jednog alžirca o italijansko-abesinskom

sukobu i to: „Italija će u početku imati

gla pošta kao ı pozdravi naših članova. uspeha ali će na kraju ipak Abesinija

Brat Pavešić referiše o poseti R. C. Beo- zadržati svoju nezavisnost a također da

grad te radu i izveštajima na tom sa- ćei Jugoslavija biti uvućena u taj zaplet“.

>

IDV А КАЛИ АИ АНИ IMLOUR SII, 1S QL IU)

ureduje: Dupin

Jedan Glan Rotary Kluba SuSak raspisao je nagradu za najbo-

lju šalu, koja će izaći pod ovom rubrikom.

Nagrada se sastoji od 12 odličnih butilja »Bakarske Vodice«.

Nagradu dobiva ne pisace već klub kojemuisti pripada.

Dakle u borbu!

NA OBALI

Ribar izvukao iz mora povraz s jednom lijepom lovraticom.
Dama jedna, koja je to vidjela i kojoj je jezik u neprestanom gi-

banju, reče samilosno:

— Jadna riba!
Na to će ribar:

— Da je držala gubicu zatvorenu ne bi se uhvatila.
— Jeste li vi oženjeni? — upita dama.
— Jesam.
— Novidite, vi ste Jjamačno držali gubicu zatvorenu — i jednako

ste se dali uhvatiti. Dupin

AH, AMERIKA...

Na »Karadordu<. Divan dan, more kao ulje. Rotar iz unutrašnjosti
Seta sav razdragan gore dolje po palubi. Put naSeg guvernera u Mek-
siko ne da mu mira: htio bii on da vidi Ameriku.

Naiđe na starijeg mornara pa će mu:

— Oh, kako bih rad otišao u Ameriku, da me nije strah Oceana.
Taj gazda Ocean mora da je goropadan, zar ne?
— Kako kada, šior, ima dana kad je miran kao jagnje.
— Ali kada zakuha, onda moraparobrod da potone, zar ne?

*) Za rubriku pod ovim naslovom redakcija ne preuzimlje nikakvu odgovornost.
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— Mako vam to reče, šior ? Takovo što događa se danasvrlo rijetko.
— Biće, kako vi velite, ali zar se ne bi moglo desiti, da parobrod

potone baš onda, kad sam ja na njemu?
Pa da se i to dogodi, ima već čamaca za spasavanje, odgovori mornar.
— Tako! Zar ima i čamaca za spasavanje? Pa kad je tako — zašto

se ide parobrodima. Zašto se ne plovi čamcima za spasavanje?
Razgovor se nastavi, ali Boga mi ne znam kako se svršio.

PRISUSTVOVANJE NA KLUPSKIM SASTANCIMA
Izvjestaj za mjesec august 1935.

  

та >

Ја = 215 = Prosjecni Enos)ni Prosjecni |
= IME KLUBA о 8 2 RS __broj Ра mjesečni Primedba
5 2 oe 555 članova članova procenat

1| Bačka Topola 16 4 16.00 11.50 71.87
2| Banja Luka 15 5 15.00 8.00 53.33
3] Beograd 51 4 51.00 21.00 41.17
4| Bitolj 18 4 18.00 10.00 55.55
5| Dubrovnik 18 5 17.20 11.00 63.95
6| Karlovac 16 5 16.00 12.20 76.25

7| Leskovac 18 5 | 1820 1160 | 62.68
8| Ljubljana 39 4 39.00 25.75 66.02

9| Maribor . 33 4 33.00 21.00 63.63

10| Novi Sad . 33 5 33.00 14.80 44.84

11] Osijek 24 > 24.00 19.00 79.17
12} Pancevo 28 5 26.20 18.40 70.17

13| Sarajevo 20 4 20.00 O1257||746:25

14| Skoplje . 27 5 27.00 16.20 60.00

15| Split | 16 4 16.00 9.50 59.37

16| Subotica 26 4 26.00 16.50 63.46

17| Sušak | 25 | 4 2500 | 19.00] 76.00 |
18| Šibenik 17 5 17.00 17.20 42:35

19| Varaždin 21 5 21.00 14.40 68.57

20| Vršac 19 4 19.00 10.75 56.57

21| Vukovar 19 4 19.00 16.00 84.21

22| Zagreb 50 4 50.00 24.00 48.00

23|Zemun 23 5 23.00 1580 68.70

1572 |иОБЕ 572 103 | 569.60 | 352.85 |1422.11
Prosečno: | | | 2474| |[55255(ош|_____ _1

 

Glavni i odgovorni urednik: dr. Viktor Ružić, Sušak, Strossmayerova ul. 12.

Tisak: Primorski Stamparski Zavod, Vladimir Devéic - SuSak.
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